
جمعی از پژوهشگران دانشگاه صنعتی شریف پس از سه سال تلاش موفق 
به طراحی و ســاخت دســتگاهی جهت نمودارگیری در چاه های انحرافی 
نفت شــدند. با ساخت این دستگاه در دانشــگاه صنعتی شریف، ایران به 
جمع کشــورهای محدودِ دارای فناوری و دانش فنی ساخت دستگاه های 
نمودارگیری چاه های انحرافی)افقی( پیوست.به گزارش ایسنا، دکتر حمید 
موحدیان، اســتادیار پژوهشکده الکترونیک دانشگاه صنعتی شریف با بیان 
این که این دستگاه که در چاه های افقی مورد استفاده قرار می گیرد، سرعت 
و  نوع ســیال را در نقاط مختلف چاه های نفت مورد سنجش قرار می دهد؛ 
در خصوص لزوم استفاده از این دستگاه، گفت: در چاه های افقی در صورت 
کم بودن سرعت سیال، فازهای مختلف سیال )نفت، آب و گاز( از هم جدا 
می شوند. در این چاه ها به دلیل جدا بودن سیال ها، مقدار سرعت سیال در 
قسمت های مختلف لوله نه تنها می تواند یکسان نباشد، بلکه گاه در خلاف 
جهت هم هســتند. لذا استفاده از ابزارهایی مجهز به چندین سنسور برای 
سنجش دبی و سایر مشــخصات هر یک از سیال های داخل چاه، ضروری 
اســت.وی گفت: پس از بیش از سه سال تلاش در پژوهشکده الکترونیک 
دانشــگاه صنعتی شریف به سرپرستی دکتر شــاهرخ قائم مقامی موفق به 
طراحی و ســاخت اولین نمونه نیمه صنعتی این دستگاه در داخل کشور 
شــدیم. پیش از این، طراحی و ســاخت ابزارهای نمودارگیری از چاه های 
عمودی با موفقیت در پژوهشــکده الکترونیک انجام گرفته و این ابزارها با 
حمایت مدیریت پژوهش شــرکت نفت و همکاری سازنده شرکت مناطق 
نفت خیز جنوب و شــرکت ملی حفاری در حال تست و استفاده هستند. 
دســتگاه نمودارگیری در چاه های انحرافی به مراتب پیچیده تر از ابزارهای 
نمودارگیری از چاه های عمودی است. با توجه به این که چاه های انحرافی و 
افقی می توانند بازده بسیار بالاتری نسبت به چاه های عمودی داشته باشند، 
ساخت، اســتفاده و در نهایت تحلیل داده های این ابزار برای صنعت نفت 
کشور که یک صنعت استراتژیک است، بسیار سودمند و اثرگذار خواهد بود.

دکتــر موحدیان در ادامه یادآور شــد: در حال حاضــر نمونه اولیه و نیمه 
صنعتی این دســتگاه طراحی و ساخته شــده و در فضاهای آزمایشگاهی 
موجود مورد تســت و ارزیابی قرار گرفته اســت. اما برای رسیدن به نتایج 
دقیق تر نیاز است تا این تست ها در درون چاه و یا در آزمایشگاه هایی بسیار 
مجهز و پیشرفته که شرایطی مشابه محیط واقعی چاه های نفتی را دارند، 
تســت و ارزیابی شود.این استاد دانشــگاه یادآور شد: ایجاد یک آزمایشگاه 

مجهز برای شبیه سازی با شرایط چاه برای انجام چنین تست هایی یک قدم 
استراتژیک است و بی شک کمک شایانی به صنعت نفت کشور خواهد کرد.

دکتر موحدیان در خصوص ویژگی های این دســتگاه گفت: در حال حاضر 
تیم تحقیقاتی دانشگاه شریف موفق به طراحی و ساخت تمامی بخش های 
ســخت افزاری و نرم افزاری و نیز اجزای بدنه مکانیکی این دســتگاه شده 
اســت. همچنین پیاده سازی پروتکل ارتباطی ابزارهای متداول و سازگار با 
نرم افزارهای اســتاندارد مورد استفاده، طراحی و ساخت بخش الکترونیک 
به صورت کامل، طراحی و ساخت اجزای سنسور سرعت جریان )چرخنده، 
پایه، دتکتورها، الکترونیک(، تهیه و پیاده سازی سنسور اندازه گیری موقعیت 
و طراحی و پیاده سازی ست آپ تست با موفقیت انجام شده است. می توانیم 
بگوییم قدم های اول برداشته شده و موفقیت آمیز بوده است و برای رسیدن 
به محصول نهایی و قابل اســتفاده آمادگــی کامل وجود دارد. لازم به ذکر 
اســت که اســتفاده از فناوری های جایگزین مثل فراصــوت هم در قالب 
پایان نامه های دانشگاه در این پژوهش مورد بررسی و تحقیق قرار گرفته و 
در آینده می تواند ادامه یابد.به نقل از روابط عمومی دانشگاه صنعتی شریف، 
وی گفت: در این دســتگاه از ۶ چرخنده کوچک برای اندازه گیری سرعت 
سیالات در ۶ نقطه استفاده شده است. همچنین برای اندازه گیری پارامترها 
و نوع ســیال در نقاط مختلف دستگاه از ۶ تا ۱۲ سنسور کوچک استفاده 
شــده که در مقایسه با سنسورهای مختلف، سنســورهای نوری برای این 
منظور مناسب تر تشخیص داده شده اند.دکتر موحدیان در خصوص هزینه 
ساخت این دستگاه و مقایسه با نمونه های خارجی، گفت:  تولیدکنندگان با 
سابقه این دستگاه به چند شرکت اروپایی و امریکایی محدود می شوند و با 
توجه به جدید بودن این فناوری، هنوز تعداد شرکت های دارای این فناوری 
به ۱۰ شرکت هم نمی رســد که این محصول را با  قیمتی در حدود ۵۰۰ 
هزار دلار عرضه می کنند.این پژوهشگر در پایان صحبت هایش با بومی سازی 
دســتگاه نمودارگیری در چاه های انحرافی، عــلاوه بر صرفه اقتصادی آن، 
می توان همواره با توجه به نیازهای داخلی و شرایط متمایز چاه های داخل 
کشــور، تغییرات مشخص و مخصوصی را با اســتفاده از آخرین یافته های 
علمــی و فناوری در این زمینه، روی آن ایجاد کرد و از این طریق شــاهد 
بهره وری بیشــتر چاه های نفتی و همگام با پیشرفت ها و دانش روز در این 

صنعت کلیدی در کشور باشیم.
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آموخته دانشگاه هوایی شهید ستاری مرقوم کردند، منتشر شد.به گزارش ایسنا، کنگره بزرگداشت شهدای نیروی هوایی ارتش و ۶۳ شهید دانش 
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مجمع نمایندگان استان تهران 
به دنبال تقویت منابع مالی 
پروژه های آب و فاضلاب

سخنگوی مجمع نمایندگان استان تهران گفت: طبق گزارش مدیرعامل شرکت 
آبفای اســتان تهران، شرایط تامین آب جمعیت ۱۸ میلیون نفری استان تهران 
در ماه های پیش رو بســیار سخت اســت لذا تقویت منابع مالی برای تسریع در 
اجرای پروژه های تأمین آب مورد تاکید قرار گرفت.به گزارش ایسنا، علی خضریان 
با اشــاره به نشست مشــترک تعدادی از نمایندگان مجمع تهران با مدیرعامل 
شــرکت آب و فاضلاب استان تهران گفت: این نشست به میزبانی شرکت آب و 
فاضلاب اســتان تهران برگزار شد و در آن مدیرعامل شرکت آبفای استان تهران 
بــا ارائه گزارشــی درباره وضعیت منابع تأمین کننده آب اســتان و تداوم پدیده 
خشکســالی برای چهارمین سال پیاپی، شرایط تامین آب جمعیت ۱۸ میلیون 
نفری اســتان تهران در ماه های پیش رو را بسیار سخت خواند و بر لزوم تقویت 
منابع مالی برای تسریع در اجرای پروژه های تأمین آب تأکید کرد.وی ادامه داد: 
یکی از مباحث مطرح شــده در این نشست محدودیت  ایجاد شده در استفاده از 
منابع مالی تبصره ۳ قانون تشــکیل شــرکت های آب و فاضلاب در متن نهایی 
مصوبه لایحه برنامه هفتم توســعه کشور بود؛  براســاس گزارش شرکت آبفای 
اســتان تهران، این محدودیت  میزان تأمین منابع مالی پروژه های آب و فاضلاب 
از محل تبصره یادشــده را در طول اجرای برنامه هفتم توسعه به میزان حداکثر 
۱۰ درصد تعیین کرده اســت.عضو هیأت رئیسه مجمع نمایندگان استان تهران 
اظهار کرد: از ســال ۱۳۸۸ تاکنون ۶۶۰۰ میلیارد تومان اعتبار از محل تبصره ۳ 
قانون یادشده در اجرای پروژه های توسعه ای مهم این شرکت ازجمله آبرسانی به 
تهران از ســد ماملو، آبرسانی اضطراری شهر تهران، طرح رینگ تهران )حضرت 
قمر بنی هاشم( و موارد دیگر سرمایه گذاری شده که در صورت اعمال محدودیت 
یادشــده، منابع مالی برای تکمیل این پروژه ها و ســایر پروژه های توسعه ای در 
آینده به شــدت کاهش خواهد یافت.خضریان با اشاره به اتفاق نظر نمایندگان 
اســتان تهران و مسئولان استانداری و شــرکت آب و فاضلاب این استان درباره 
اولویت موضوع آب در نظام بودجه بندی کشــور، گفت: در این نشست مشترک، 
با تشــریح راهکارهای قانونی تأمین منابع مالی پروژه های آب و فاضلاب ازجمله 
امکان ســرمایه گذاری بخش خصوصی در تولید پساب، تعدیل قیمت ها با هدف 
بهبود الگوی مصرف و کاهش هدررفت در شبکه های توزیع، پیشنهاد شد دولت 
به صورت ماده واحده برای اصلاح تبصره ۳ قانون تشــکیل شــرکت های آب و 
فاضلاب وارد عمل شود.نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس 
بیان کرد: در پایان این نشســت، مقرر شد یک کارگروه کارشناسی و مشترکت 
میان مجمع نمایندگان استان تهران، مسئولان استانداری و شرکت آبفای استان 
تشــکیل شده و پیشنهاداتی در زمینه رفع محدودیت ایجاد شده جهت استفاده 
از ظرفیت تبصره ۳ و ســایر راهکارهای قانونی تقویت منابع مالی پروژه های آب 

و فاضلاب مورد جمع بندی قرار گرفته و از سوی دولت و مجلس پیگیری شود.

شرکت های بزرگ نفتی 
و مالی ۴۲۴ میلیارد دلار 

سود کردند

بزرگترین شــرکت های نفت و برترین موسسات مالی در مدت دو سال تا 
ژوئن ســال ۲۰۲۳، مجموعا ۴۲۴ میلیارد دلار سود بادآورده تولید کردند.

به گزارش ایسنا، فدراســیون جهانی اکشن ادِ )ActionAid( و سازمان 
غیرانتفاعی آکسفام در گزارشی، ۲۰۰ شــرکت بزرگ از نظر سرمایه بازار 
در سراســر جهان را بررسی کردند تا سود بادآورده آنها را ارزیابی کرده و با 
درآمد تولید شــده ظرف مدت دو سال تا ژوئن سال ۲۰۲۳، مقایسه کنند. 
از این ۲۰۰ شرکت، ۱۴ شرکت در بخش سوخت های فسیلی و ۲۲ شرکت 
در بخش بانکی بودند و تعداد شــرکت های این دو بخش، به ۳۶ شــرکت 
رسید.از ســود این دو بخش، ۴۲۴ میلیارد دلار می تواند سود بادآورده در 
نظر گرفته شــود که سودی اســت که ۲۰ درصد بالاتر از میانگین چهار 
ساله است.همچنین، شش شرکت نفتی بزرگ بین المللی به تنهایی، ۲۱۹ 
میلیارد دلار سود خالص برای سال ۲۰۲۲ داشتند که رکورد بالای جدیدی 
است.هر کدام از شرکت های اکسون، شورون، بریتیش پترولیوم، اکوئینور و 
توتال انرژی، سودی را برای سال ۲۰۲۲ گزارش کردند که دو برابر مجموع 
درآمد خالص آنها در سال ۲۰۲۱ بود و بهترین سال برای شرکت های بزرگ 
نفتی رقم خورد. این سود از حدود ۱۰۰ میلیارد دلار ثبت شده برای سال 
۲۰۲۱ فراتر رفت زیرا قیمت نفت و گاز در سال میلادی گذشته تحت تاثیر 
آغاز جنگ در اوکراین، به شــدت افزایش یافت و شرکت های بزرگ نفتی، 
تولید نفــت و گاز را برای تامین تقاضای رو به رشــد برای نفت و جبران 
محدود شدن عرضه گاز روســیه، بالا بردند.بر اساس گزارش اویل پرایس، 
فدراســیون جهانی اکشن ادِ و آکسفام با انتشــار گزارش خود در داووس 
سوئیس، خواستار وضع مالیات بر سودهای بادآورده ای شدند که می تواند 

هزینه تدابیر خنثی سازی تغییرات اقلیمی را تامین کند.

گزیده خبر

ساخت دستگاه نیمه صنعتی نمودارگیری چاه های 
انحرافی برای اولین بار در کشور

رییسی:

جمهوری اسلامی جنایات رژیم صهیونیستی را بی پاسخ نخواهد گذاشت

رشد اقتصادی با حضور بخش 
خصوصی محقق می شود

ساز وکار مجلس برای تسویه بدهی دولت

یک کارشناس ارشد حوزه انرژی به بیان توضیحاتی درباره اهمیت انحصار زدایی از توسعه میادین نفت و 
گاز که در برنامه هفتم توسعه پرداخت وگفت: بخش خصوصی باید در توسعه صنعت نفت حضور داشته 
باشد.ســعید میرترابی، استاد دانشگاه و کارشناس ارشد حوزه انرژی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره 
ماده ۱۵ برنامه هفتم توسعه برای ورود بخش خصوصی به توسعه میادین نفت و گاز گفت: واقعیت این 
است که ورود بخش خصوصی به توسعه میادین نفت و گاز که در برنامه هفتم مصوب شده در بعد کلان 

رویکرد مثبتی است......

انتقال سهام عدالت متوفیان در ۴ بانک و ۴۴ کارگزاری رایگان است

موافقان و مخالفان توزیع اینترنتی دارو چه کسانی هستند؟
اولتیماتوم خاندوزی به بانک ها برای پرداخت 

تسهیلات به دانش بنیان ها
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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خوزستان خبرداد

توسعه شبکه آبرسانی 
اندیمشک با اجرای طرح های 

کوتاه مدت

ایسنا/خوزستان مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب خوزستان گفت: به منظور توسعه شبکه آبرسانی، 
تامین و پایداری آب شرب، پروژه های کوتاه مدت آبرسانی در اندیمشک اجرا می شود و به زودی شاهد 
بهره برداری از آن ها خواهیم بود.صابر علیدادی در گفت و گو با ایسنا با بیان اینکه توسعه پایدار و توزیع 
عادلانه خدمات به شــهروندان مهمترین اولویت شــرکت آب و فاضلاب استان خوزستان در خصوص 
روند اجرایی پروژه های آب و فاضلاب در اندیمشــک اظهار کرد: توســعه شبکه آبرسانی اندیمشک با 
اجرای طرح های کوتاه مدت در دستور کار ما قرار دارد که در این راستا عملیات احداث ۱۱ حلقه چاه 
آب در مناطق مختلف شــهر آغاز شده اســت و به زودی شاهد بهره برداری از آن ها خواهیم بود.وی با 
بیان اینکه حفر این چاه ها در کمترین زمان ممکن و مطابق با آخرین استانداردهای روز کشور تکمیل 
و به بهره برداری می رســد، افزود: با بهره برداری کامل از این طرح شاخص آبرسانی توسط شرکت آبفا 

خوزستان، مناطق مختلف شهر اندیمشک از آب پایدار با فشار و کیفیت مناسب برخوردار می شوند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خوزستان همچنین با اشاره به آغاز عملیات احداث مخزن یک هزار 
متر مکعبی شــهر آزادی بیان کرد: با بهره برداری از این طرح فشار و کیفیت آب شهر آزادی به میزان 
قابل توجهی استانداردسازی و تقویت می شود.علیدادی با اشاره به اجرای طرح محرومیت زدایی توسط 
قرارگاه امام حسن مجتبی )ع( در استان خوزستان و قدردانی از نقش سازنده سپاه و بسیج سازندگی 
در تامین امنیت و رفع محرومیت مناطق کمتر توسعه یافته، عنوان کرد: مناطق روستایی اندیمشک 
نیز تحت پوشــش این طرح آبرســانی قرار گرفته و عملیات اجرایی آن در اندیمشک آغاز شده است  
که بهره برداری از آن، موجب افزایش رضایت شــهروندان از خدمات این حوزه می شود.وی با اشاره به 
پیش بینی و اجرای چندین طرح بزرگ در حوزه آبرسانی شهرستان اندیمشک، گفت: تسریع در روند 

اجرایی طرح های حوزه آبرسانی و فاضلاب این شهرستان با جدیت در دستور کار است.
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گزیده خبر
رییسی:

جمهوری اسلامی جنایات 
رژیم صهیونیستی را بی پاسخ 

نخواهد گذاشت

رییس جمهور در پی ترور پنج تن از مستشــاران ســرافراز ایران اســامی 
تاکید کرد: بی شک تداوم این گونه اقدامات تروریستی و جنایتکارانه حاکی 
از شکســت و ناکامی روزافزون رژیم نامشروع صهیونیستی است.به گزارش 
خبرگزاری مهر، حجت الاســام سید ابرهیم رییسی شنبه شب در پیامی 
با تســلیت ترور بزدلانه پنج تن از مستشاران سرافراز ایران اسامی توسط 
رژیم جنایت کار صهیونیســتی تصریح کرد: بی شک تداوم این گونه اقدامات 
تروریســتی و جنایتکاران که حاکی از شکســت و ناکامــی روزافزون رژیم 
نامشــروع صهیونیستی در رســیدن به اهداف پلید خود و عمق استیصال 
و درماندگی در مقابل رزمندگان جبهه مقاومت اســت از ســوی جمهوری 
اسامی ایران بی پاســخ نخواهد ماند. متن پیام رییس جمهور به شرح زیر 
است؛بســم الله الرحمن الرحیم بار دیگر رژیم جنایت کار صهیونیســتی در 
اقدامی تروریستی با تجاوز آشکار به حریم هوایی سوریه تعدادی از نیروهای 
ســوری و پنج تن از مستشاران نظامی جمهوری اســامی ایران را که در 
کسوت مستشاری و در پاسداری از حرم اهل بیت عصمت و طهارت )ع( در 
سوریه حضور داشتند، به شهادت رساند.اینجانب با محکوم کردن این ترور 
بزدلانه، شــهادت مستشاران سرافراز ایران اسامی، حجت الله امیدوار، علی 
آقازاده، حسین محمدی، سعید کریمی و محمدامین صمدی را به پیشگاه 
حضــرت بقیه الله الاعظم )عج(، مقام معظم رهبــری و فرماندهی کل قوا، 
ملت شهیدپرور ایران، مبارزان جبهه مقاومت، سپاه پاسداران انقاب اسامی 
و هم رزمان و خانواده های گرانقدر این شــهیدان والامقام تسلیت می گویم.

بی شک تداوم این گونه اقدامات تروریستی و جنایتکاران که حاکی از شکست 
و ناکامی روزافزون رژیم نامشــروع صهیونیستی در رسیدن به اهداف پلید 
خود و عمق استیصال و درماندگی در مقابل رزمندگان جبهه مقاومت است 
از سوی جمهوری اســامی ایران بی پاسخ نخواهد ماند.جنایات اخیر رژیم 
غاصب صهیونیســتی که با زیر پا گذاشــتن همه معاهدات جهانی و اصول 
انســانی، در سایه حمایت کشورهای سلطه گر و در رأس همه آنها آمریکا و 
سکوت مجامع جهانی رقم می خورد، قطعاً لکه ننگ دیگری در پرونده سیاه 

همه مدعیان حقوق بشر خواهد بود.

طحان نظیف در نشست خبری:

صلاحیت بیش از ۱۰۰۰ نفر دیگر 
تاکنون تایید شده است

سخنگوی شــورای نگهبان گفت: تا امروز بیش از ۱۰۰۰ نفر از کسانی که 
اعتراض خود را در مرحله ثبت اعتراضات ثبت کرده بودند، صاحیت شــان 
مورد تایید شــورای نگهبان قرار گرفته اســت.به گزارش خبرگزاری مهر، 
هادی طحان نظیف ســخنگوی شــورای نگهبان امروز )یکشــنبه ۱ بهمن 
۱۴۰۲( در نشستی خبری طی سخنانی گفت: چند روزی است که از مهلت 
رســیدگی شورای نگهبان به شــکایات داوطلبانی که نسبت به عدم تأیید 
صاحیت شان اعتراضی داشتند، سپری شده است.وی افزود: تا امروز بیش 
از ۱۰۰۰ نفر از کســانی که اعتراض خود را در مرحله ثبت اعتراضات ثبت 
کرده بودند، صاحیت شــان مورد تأیید شــورای نگهبان قرار گرفته است.

گودرزی در تذکر شفاهی:

لایحه افزایش تعطیلات آخر 
هفته در دستورکار صحن 

مجلس قرار گیرد

نایب رییس کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: لایحه تعطیلی پنج شنبه ها 
مطالبه کارکنان و نیروهای دســتگاه های اجرایی کشور است و تقاضا دارم 
در دســتور کار جلســات صحن مجلس قرار گیرد.به گزارش خبرنگار مهر، 
عباس گودرزی نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسامی در 
جلسه نوبت صبح امروز )یکشنبه اول بهمن ماه( مجلس شورای اسامی در 
تذکر شفاهی، گفت: طرح ساماندهی استخدام کارکنان دولت در کمیسیون 
اجتماعی به مرحله جمع بندی رسیده است و نشستی مشترک نیز در این 
زمینه با مســؤولان ذیربط برگزار کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه این 
طرح در مرحله رفع ایراد است و منافاتی با آئین نامه داخلی مجلس ندارد، 
تقاضا می کنم که رســیدگی به طرح ســاماندهی استخدام کارکنان دولت 
در دســتور کار مجلس شورای اســامی قرار گیرد.نایب رئیس کمیسیون 
اجتماعی مجلس شورای اسامی تصریح کرد: تصمیم کمیسیون اجتماعی 
درباره لایحه اصاح ماده ۸۷ قانون مدیریت خدمات کشــوری نهایی شده 
است. از آنجایی که تعطیلی پنج شنبه ها لایحه دولت است و در کمیسیون 
اجتماعی هم نهایی شده و مطالبه کارکنان و نیروهای دستگاه های اجرایی 
کشور است، خواهش می کنم در دستور کار جلسات صحن مجلس قرار گیرد.

معاون اول رییس جمهور گفت: اگر حق وتوی ســازمان ملل نبود، بســیاری از زنان و کودکان 
فلســطین به خاک و خون کشیده نمی شــدند.به گزارش خبرگزاری مهر، »محمد مخبر« و 
»آنتونی گوترش« دبیر کل سازمان ملل متحد در حاشیه اجاس سران کشورهای عضو جنبش 
عدم تعهد با یکدیگر دیدار و درباره مسائل مهم منطقه ای از جمله وقایع اخیر غزه گفت وگو و 
تبادل نظر کردند.معاون اول رییس جمهور در این دیدار با بیان اینکه آنچه امروز در غزه بر علیه 
مردم مظلوم این منطقه می گذرد، موجب رنجش همه انسان های آزاده و وجدان های بیدار شده 
است، افزود: بمباران وحشیانه و بی امان مناطق مسکونی و غیر نظامی، به خاک و خون کشیدن 
هزاران زن و کودک بیگناه و پس از آن ممانعت از هرگونه امدادرســانی به این منطقه جنایتی 
است که تاکنون سابقه نداشته است.مخبر در ادامه ضمن تقدیر از مواضع دبیرکل سازمان ملل 
در قبال جنایات رژیم صهیونیستی در غزه، به نگرانی جدی کشورهای منطقه از گسترش دامنه 
جنگ در صورت عدم توقف جنایتگری صهیونیست ها اشاره کرد و افزود: این وقایع تلخ و تأسف 
بار موجب جریحه دار شدن احساسات ملت های جهان شده و امروز انتظار از مجامع بین المللی 
نقش آفرینی مؤثر و مشارکت فعال تر برای توقف جنایات در غزه است.معاون اول رییس جمهور 
با تاکید بر اینکه رژیم غاصب صهیونیســتی به گواه همه دبیران کل سازمان ملل به هیچ یک 
از قوانین و معاهدات بین المللی خصوصاً توقف شهرک سازی ها پایبند نبوده، افزود: از همین 
منظر جمهوری اسامی راهکار دو دولتی را راهکار حل مسئله فلسطین نمی داند بلکه معتقد 
اســت بدون آنکه دیگران بخواهند برای این ملت تصمیم بگیرند مراجعه به آرای عمومی همه 
مردم فلسطین برای تعیین حق سرنوشت شأن، تنها راه حل دموکراتیک این مسئله است.مخبر 
همچنین ساز و کار ناعادلانه حق وتو را موجب تضعیف جایگاه سازمان ملل خواند و گفت: اگر 
چنین حق ناعادلانه ای وجود نداشت امروز به واسطه وتو قطعنامه های شورای امنیت از سوی 

آمریکا بسیاری از زنان و کودکان فلسطین به خاک و خون کشیده نمی شدند.وی افزود: بازنگری 
در این زمینه و اصاح این رویه ضرورت اساســی دارد.دبیرکل ســازمان ملل نیز در این دیدار 
اوضاع کنونی در غزه را بسیار غم بار و دراماتیک توصیف کرد و با بیان اینکه وضعیت بحرانی این 
منطقه به لحاظ حجم تخریب و میزان کشتار غیر نظامیان نسبت به همه بحران های گذشته در 
دوران مسوولیتش در سازمان ملل بی سابقه بوده است، افزود: ما با همه آنچه در توان داریم در 
تاش هستیم تا کمک های بشر دوستانه را به دست مردم غزه برسانیم اما متأسفانه بمباران بی 
وقفه مانع اصلی در روند کمک رسانی به این منطقه است.گوترش همچنین با اشاره به تبعات 
گسترش دامنه بحران به دیگر نقاط منطقه از جمله تهدید امنیت آبراهه های بین المللی گفت: 
ما متعهد به اســتفاده از همه ظرفیت های موجود برای توقف جنایات در غزه هستیم.دبیر کل 
سازمان ملل در ادامه ضمن محکومیت اقدام اسرائیل در توسعه شهرک سازی در کرانه باختری 
گفت: بســیاری بر این باورند که اسرائیل به دنبال تسلط بر نوار غزه است درحالیکه به عقیده 
ما آنها به دنبال سلطه کامل بر کرانه باختری و تخلیه غیر قانونی ساکنان این منطقه از خانه و 
کاشانه شأن هستند که تحقق چنین طرحی موجب بحران بی پایان و افزایش جنگ و درگیری 
دائمی در ســرزمین های فلسطینی خواهد شد.گوترش با اشــاره به اینکه به زعم وی حمات 
حماس نیز غیرقابل قبول بوده و وی آن را نیز محکوم کرده اما معتقد اســت تنبیه یا مجازات 
جمعی قابل قبول نیست و در این زمینه سازمان ملل با از دست دادن ۵۲ نفر از کارکنان خود 
نیز ســهیم است.دبیرکل سازمان ملل متحد با اشاره به اینکه احترام زیادی برای ایران و تاریخ 
این سرزمین قائل اســت، اظهار داشت: ایران باید یکی از ستون های اساسی خاورمیانه جدید 

باشد و نقش فعالی برای تحقق صلح در منطقه ایفا کند.

کنگره شهدای نیروی هوایی ارتش

قالیباف: خدای عرصه دفاع و امنیت، خدای اقتصاد هم هست
رئیس مجلس شــورای اسامی گفت: بیشــترین نقش را 
نیروی هوایی در ابتدای جنگ بر عهده داشت و اگر نیروی 
هوایی نبود چه بســا دشــمن از پل کرخه عبور می کرد و 
ورودی خوزستان را بســته بود.به گزارش ایسنا، محمدباقر 
قالیباف صبح امروز یکشــنبه در کنگره بزرگداشت شهدای 
نیروی هوایی ارتش در دانشگاه شهید ستاری با بیان اینکه 
جوانان ما در این دانشگاه میراث داران شهدا هستند، اظهار 
کرد: دانشگاه شهید ستاری مورد افتخار ملت ایران است و 
خداوند را شــاکرم که توفیق حضور در جمع خانواده شهدا 
و جمع حاضر را دارم.وی خطاب به دانشــجویان دانشــگاه 
ســتاری ادامه داد: در روزهــای ابتدایی جنگ یک رزمنده 
ســاده در بیابان های خوزستان بودم و فانتومی که از پایگاه 
دزفول بلند شــد و ما از شوش آن را می دیدیم و اکنون به 
عنــوان راوی صحبت می کنم که جوانــان بدانند که  ادامه 
دهنده چه مسیری هســتند و چه وظیفه ای دارند.رئیس 
مجلس افزود: عنایت خداوند اگر بر این قرار گیرد که جمعی 
و ملتــی را هدایت کند، در هر مشــکات و خطری او را به 
سمت حق و عدالت هدایت می کند. ببینید سنت های الهی 
چگونه اســت. نیروی هوایی زمان رژیم گذشته یک نیروی 
ویژه ای است که آمریکا روی آن سرمایه گذاری کرد زیرا می 
خواست این مجموعه را طوری تربیت کند که در باور خود 
داشت اما به خاطر افراد مخلص همین نیروی هوایی اولین 
افســرانی می شوند که در مسیر انقاب به میدان می آیند.

وی ادامه داد: در آغاز تهاجم دشمن در شهریور ۵۹ انسجام 
لازم وجود نداشت، ســازمان رزم در سپاه برای این چنین 
جنگی وجود نداشــت. در دوره بنی صدر مشکات زیادی 
وجود داشــت و دشمن به کشــور حمله کرد و ما به چشم 
خود دیدیم که چگونه نیروی هوایی جانفشانی کرد و جلوی 
نفوذ دشمن را گرفت. بیشــترین نقش را نیروی هوایی در 
ابتدای جنگ بر عهده داشت. اگر نیروی هوایی نبود چه بسا 
دشمن از پل کرخه عبور می کرد و ورودی خوزستان را بسته 
بود.قالیباف خاطرنشان کرد: همه تاش دشمن این بود که 
جلوی صادرات نفت ما را بگیرد. دشمن امکانات و تجهیزات 
و ساح های  شوروی و غرب را همزمان در اختیار داشت اما 

صادرات نفت ما تعطیل نشد و این از افتخارات نیروی هوایی 
ما است.وی افزود: افسران نیروی هوایی ما با ایثار و مجاهدت 
ماموریــت های خود را انجام دادنــد. قبل از عملیات خیبر 
پوشش هوایی را با شهید بابایی در قرارگاه نصرت هماهنگ 
کردیم. این اولین برخورد من با شــهید بابایی بود. ما آنجا 
مرتب بمباران می شدیم و زمانی بمباران نمی شدیم که اف 
۱۴ های ما پرواز می کردند و وقتی اف۱۴ ها منطقه را ترک 
می کردند، بمباران روی ســر ما آغاز می شد.رئیس مجلس 
ادامه داد: در ســال ۶۴ که عملیاتی نبود، برخی فرماندهان 
قرعه کشــی کرده بودند که به حج بروند. قرار بود با آخرین 
پروار برویم و با اولین پرواز برگردیم. شهید بابایی هم گفت 
من جزو فرماندهانی هستم که اسم من از قرعه کشی برای 
حج درآمده اســت. ما هم خوشحال شدیم که می توانیم با 

هم به حج برویم. یکــی دو روز بعد وی گفت من منصرف 
شدم چون اینجا کار دارم. شهید سلیمانی می گفت انسان 
باید اول شهید بشود تا شهید بشود. خداوند مقرر کرده بود 
که شهید بابایی در روز عید قربان شهید شود و تیر به گلوی 
این شــهید بخورد. ما وارثان این چنین شــهدایی هستیم.

قالیبــاف با تجلیل از مجاهدت های نیروی هوایی ارتش در 
دروان دفاع مقدس، اظهار کرد: نیروی هوایی وابســته ترین 
نیرو به آمریکا بــود و حق باز کردن قطعات در ایران وجود 
نداشــت و مستشــاران آنها را انجام می دادند. واقعیت این 
بود که همه فکر می کردنــد نیروی هوایی به همین دلیل 
ادامه نمی یابد اما این نیرو  زنده نگه داشته شد و امروز »ما 
می توانیم« در نیروی هوایی ارتش معنابخشی شد و عینیت 
پیدا کرد. قدرت پهپادی امروز قابل مقایســه با دوران دفاع 

مقدس نیست.وی با بیان اینکه نیروهای مسلحی که با تکیه 
بر مردم و باورهای الهی حرکت کند، موفق خواهد بود، گفت: 
امروز امید جهان اسام به نیروهای مسلح کشورمان است. از 
خدا بخواهیم ما میراث خوار شهدا و رزمندگان نشویم بلکه 
میراث دار آنها شــده و راه آنها را ادامه دهیم. باید با همان 
روحیه شــهدا پیش برویم.قالیبــاف در پایان گفت: خدای 
عرصه دفاع و امنیت، خدای اقتصاد، سیاست و فرهنگ هم 
هست و اگر امروز در این عرصه ها دچار اشکال هستیم، باید 
به خودمان برگشته و نگاه کنیم که در باورها و گفتمان خود 
دچار مشکل هستیم. ایمان به باورهای الهی و تکیه به مردم 
موجب موفقیت می شود. اگر در این مسیر حرکت کنیم می 
توانیم این مشکات اقتصادی را حل کنیم و ثبات اقتصادی 

داشته باشیم.

وزیرامور خارجه گفت: فعالیت مستشــاران نظامی ایران در مبارزه با تروریســم و تأمین امنیت منطقه با قدرت 
ادامه خواهد یافت.به گزارش خبرگزاری مهر، »حسین امیرعبداللهیان« در فضای مجازی ایکس نوشت: فعالیت 
مستشاران نظامی ایران در مبارزه با تروریسم و تأمین امنیت منطقه با قدرت ادامه خواهد یافت.وی افزود: رژیم 
اسراییل همدست اصلی جریان های تروریستی و دشمن درجه یک امنیت منطقه است.امیرعبداللهیان تاکید کرد: 
بی تردید شکســت صهیونیســت ها در مقابل اراده مردم غزه با اینچنین اقدامات بزدلانه تروریستی قابل جبران 
نخواهد بود.وزیر خارجه ادامه داد: ضمن ادای احترام به روح بلند مستشــاران نظامی شهید ایرانی در دمشق، از 

خداوند متعال علو درجات را برای این شهدا و صبر و آرامش قلبی برای بازماندگان مسئلت دارم.

رییس جمهور گفت:جمهوری اسامی ایران آماده گسترش همکاری با کشورهای آفریقایی از جمله بورکینافاسو 
است.به گزارش خبرگزاری مهر، حجت الاسام سید ابراهیم رئیسی پیش از ظهر امروز یکشنبه در آئین دریافت 
اســتوارنامه آقای »محمد کابوره« ســفیر جدید بورکینافاسو روابط دو کشــور را رو به رشد دانست و گفت: 
کشــورهایی مثل آمریکا و برخی دولت های غربی و رژیم صهیونیســتی که اتفاقاً بیشــترین ادعای مبارزه با 
تروریسم را نیز دارند، منشأ اصلی ترور و گروه های تروریستی هستند، همانگونه که امروز شاهد جنایت و اعمال 

تروریسم رسمی و دولتی رژیم صهیونیستی با حمایت آمریکایی ها و برخی کشورهای غربی هستیم.رئیس جمهور در ادامه بر آمادگی و تمایل جمهوری اسامی ایران 
برای گسترش همکاری ها و تعمیق و تقویت روابط با کشورهای آفریقایی از جمله بورکینافاسو تاکید کرد.»محمد کابوره« سفیر بورکینافاسو نیز در این دیدار ضمن ابراز 

تمایل کشورش برای گسترش روابط با ایران، اظهار امیدواری کرد که در دوره مأموریت خود بتواند گام های مؤثری در این راستا بردارد.

امیرعبداللهیان:

فعالیت مستشاران نظامی ایران با قدرت ادامه 
خواهد یافت

رییسی در آیین دریافت استوارنامه سفیر جدید بورکینافاسو:

ایران آماده گسترش همکاری با کشورهای 
آفریقایی است

مخبر در دیدار با گوترش:

حق وتوی سازمان ملل نبود، بسیاری در غزه به خاک و خون کشیده نمیشدند
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گزیده خبر اولتیماتومخاندوزیبهبانکهابرایپرداختتسهیلاتبهدانشبنیانها

عوامل افت این روزهای بورس

تســهیلات بانکی یکی از ابزارهای در اختیــار وزارت اقتصاد 
است که می تواند به شرکت های دانش بنیان کمک کند؛ از این 
رو وزیر اقتصاد از بانک ها خواســته مسیر پرداخت تسهیلات 
تبصره ۱۸ برای تامین مالی پروژه های شرکت های دانش بنیان 
را باز کنند و هیچ گونه تاخیر و تعللی در این زمینه نداشــته 
باشــند؛ به گونه ای که عقب ماندگی هــا در این زمینه تا قبل 
از دهه فجر امســال جبران شــود.به گزارش ایسنا، تسهیل 
محیط کســب وکار و تولید یکی از مواردی است که از سوی 
دولت پیگیری می شــود. در این راســتا تبصره  ۱۸ مربوط به 
تسهیلات حوزه  اشتغال تعیین شــده است تا وزارت اقتصاد 
و دارایی بتواند در زمینه مجوزهای کســب وکار نقش پررنگی 
ایفا کند و فعالان و کارآفرینان اقتصادی بتوانند در کوتاه ترین 
زمان با ســاده ترین روش ها بدون اینکه درگیر پیچ و خم های 
اداری خسته کننده و آزاردهنده یا فساد بشوند، بتوانند فعالیت 
اقتصادی خودشــان را آغاز کنند.در این میان، طبق آخرین 
برآوردها حدود ۹۵۰۰ شرکت دانش بنیان در ایران وجود دارد 
که از این تعداد ۱۲۵ شــرکت توانسته اند علاوه بر در اختیار 
گرفتــن بازارهای داخلی، کالاها و خدمــات خود را به دیگر 
کشورها صادر کنند و هر کدام سالانه بیش از یک میلیون دلار 
صادرات داشته باشند. همچنین برآوردها حاکی از آن است که 
شرکت های دانش بنیان سالانه ۸۰ درصد رشد ریالی دارند و از 
این رو می توانند نوک پیکان جنگ اقتصادی باشند.مجموعه 
ابزارهای در اختیار وزارت اقتصاد که می تواند به شــرکت های 
دانش بنیان کمک کند شــامل تسهیلات بانکی، تامین مالی، 
بیمه، تعرفه های گمرکی و اعتبار مالیاتی اســت. تســهیلات 
تبصــره ۱۸ نیز ظرفیت خوبی برای تامیــن مالی پروژه ها در 
شــرکت های دانش بنیــان اســت.بنابراین به منظور حمایت 
از ســرمایه گذاری های خطرپذیر، ســاخت داخل، طرح های 

توسعه ای اشــتغال آفرین، تولید بار اول در حوزه های مختلف 
و توســعه فناوری و نوآوری از ســوی بخش های خصوصی و 
تعاونی، آیین نامه اجرایی تسهیلات بند )هـ( تبصره )۱۸( قانون 
بودجه سال ۱۴۰۱ از سوی هیئت وزیران مصوب و ابلاغ شد.

تسریع در اعطای تسهیلات تبصره ۱۸ قانون بودجه ۱۴۰۱از 
این رو؛ وزیر امور اقتصادی و دارایی به تازگی در نشست مدیران 

عامل بانک های کشور، بر تسریع در اعطای تسهیلات تبصره 
۱۸ قانــون بودجه ۱۴۰۱ تاکید کرده و از آن ها خواســته که 
مسیر پرداخت این تسهیلات را باز کنند.خاندوزی با اشاره به 
نامناسب بودن وضعیت پرداخت این تسهیلات به متقاضیان، 
تصریح کرده که منابع مربوط به تســهیلات تبصره ۱۸ قانون 
بودجه از این جهت آمده است که مسیرهای تازه ای در اقتصاد 

کشور باز شود؛ لذا اصلا توقع نداریم که بانک ها سه - چهار ماه 
تاخیر در این زمینه داشــته باشند.طبق تاکید وی، بانک های 
عامل باید به گونــه ای برنامه ریزی کنند که عقب ماندگی های 
مربوط  به پرداخت تســهیلات تبصره ۱۸ تا قبل از دهه فجر 
امسال جبران شود.گفتنی است؛ در هیئت  دولت نیز ریاست 

جمهوری شخصا پیگیر این موضوع است.

بازار ســرمایه امروز نیز همانند چهار روز کاری گذشته با افت مواجه شد؛ به طوری 
که شاخص کل بیش از ۱۳ هزار واحد کاهش یافت و به رقم دو میلیون و ۱۵۳ هزار 
واحد رســید.به  گزارش ایســنا، بازار بورس امروز نیز همچون چهار روز کاری قبل 
افت کرد. به نظر  می رسد عواملی همچون انتشار تعیین نرخ خوراک پالایشی ها در 
پایان دی ماه و هم چنین ریسک های غیراقتصادی بر بازار سرمایه تاثیر گذاشته اما 
برخی کارشناســان معتقدند با توجه به حمایت دولت و مجلس از بورس در لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ و چشم انداز رشد بازار سرمایه بیش از تورم در سال آینده می تواند به 
رونق این بازار منجر شد.انتظار می رود در روزهای آینده مقداری فضای بازار بورس 
تعدیل شــود و برخی نمادها که از تعیین نرخ خوراک تاثیر کمتری می گیرند رشد 
کنند.عوامل افت این روزهای بورس نقشه بازار بورس ـ یکشنبه ۱ بهمن ۱۴۰۲روز 
یکشنبه شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران ۱۳ هزار و ۷۲۴ واحد افت کرد و به 
عدد دو میلیون و ۱۵۳ هزار واحد و ۲۰۳ واحد رسید.شاخص هم وزن نیز ۱۰ هزار 
و ۳۰ واحد کاهش یافت و در رقم ۷۴۴ هزار و ۳۰۲ واحد ایســتاد.تعداد معاملات 
امروز بورس بیش از ۳۴۹ هزار فقره به ارزش ۵۷۲۵ میلیارد تومان بود.تاپیکو، شستا، 
شتران و خودرو بیشترین تاثیر منفی را بر شاخص کل داشتند. شتران، ذوب، شبندر 
و شســتا نیز از نمادهای پرتراکنش بودند که بجز ذوب، سایر نمادها منفی شدند.

فرابورس ایران نیز امروز ۳۷۱ واحد پایین آمد و به ۲۵ هزار و ۶۷۰ واحد رســید.در 
این بازار بیش از ۳۲۷ هزار معامله به ارزش ۸۵۶۷ میلیارد تومان انجام شــد.بپاس، 
آریا، فصبا و وســپهر بیشترین تاثیر منفی را بر شاخص فرابوس داشتند. هم چنین 
فصبا، خاور، کرمان و ثعمرا از نمادهای پرتراکنش بودند که بجز ثعمرا سایر نمادها 

به رنگ قرمز درآمدند.

نمایندگان مجلس شورای اسلامی ساز و کار لازم برای تسویه بدهی دولت به اشخاص 
حقیقی و حقوقی، خصوصی و تعاونی که در چارچوب قوانین و مقررات تا پایان سال 
۱۴۰۲ ایجادشــده و همچنین مطالبات نهادهای عمومی غیردولتی در ســال آتی را 
تعیین کردند.به گزارش ایســنا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جریان جلسه 
علنی نوبت عصر امروز )یکشنبه( مجلس، گزارش کمیسیون تلفیق در خصوص لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ کل کشــور را بررســی کرده و بخش درآمدی بند الحاقی ۱ تبصره ۳ 
لایحه را به تصویب رســاندند.در بخش درآمدی بند الحاقی ۱ تبصره ۳ لایحه آمده 
است که به دولت اجازه داده می شود در صورت درخواست متقاضیان، مطالبات قطعی 
اشــخاص حقیقی و حقوقی خصوصی و تعاونی که در چارچــوب قوانین و مقررات 
تا پایان ســال ۱۴۰۲ ایجادشــده و همچنین مطالبات نهادهای عمومی غیردولتی، 
صندوق های بازنشســتگی، بانک ها، قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص(، پیمانکاران 
محرومیت زدایی قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء )ص(، ســازمان بسیج سازندگی، 
پیمانکاران خصوصی، ســازمان نوســازی، توســعه و تجهیز مدارس کشور، شرکت 
ملی نفت ایران و شــرکت های تابعه و  وابســته به آنها و نیز شرکت های دولتی تابعه 
وزارتخانه های نیرو و جهاد کشاورزی، راه و شهرسازی بابت یارانه قیمت های تکلیفی 
از دولت که در چهارچوب قوانین و مقررات مربوط تا پایان ســال ۱۴۰۲ ایجاد شده 
اســت را با بدهی اشخاص یادشده به بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران یا بانک ها 

و موسســات اعتباری غیربانکی  که تا پایان ســال ۱۴۰۲ ایجادشده از طریق تسویه 
بدهی های بانک ها و موسســات غیربانکی به بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران 
تا ســقف یکصد هزار میلیارد )۱۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال به صورت جمعی – 
خرجی از طریق انتشار اسناد تســویه خزانه به شرح زیر تسویه کند:۱.حداقل تهاتر 
بدهی از طریق اسناد )اوراق( تسویه خزانه برای اشخاص حقیقی و حقوقی خصوصی و 
تعاونی پنجاه درصد )%۵۰( مبلغ مانده فوق الذکر است و باقیمانده آن در سال ۱۴۰۲ 
جهت تهاتر بدهی های نهادهای عمومی غیردولتی، بانک ها و شرکت های دولتی تابعه 
وزارتخانه های آموزش و پرورش، نیرو و جهاد کشــاورزی و راه و شهرسازی )صرفت 
بابت یارانه قیمت های تکلیفی( شرکت های آب و فاضلاب استانی و شرکت ملی نفت 
ایران با اولویت مطالبات حسابرسی شده و قطعی سازمان تأمین اجتماعی به مصرف 
می رســد.۲ .دولت مجاز است در پایان آذر ماه سال ۱۴۰۳  مانده مصرف نشده سهم 
مجوز مذکور نهادهای عمومی غیردولتی و شــرکت های دولتی تابعه وزارتخانه های 
مذکور را با بدهی های بخش های دیگر تســویه کند.۳. به دولت اجازه داده می شود 
مطالبات شرکت های واگذارشده براساس قانون اجرای کلی اصل چهل و  چهارم )۴۴( 
قانون اساسی که دولت در آنها سهام دارد را با بدهی آنها به دولت بابت مالیات، سود 

سهام، قدرالسهم به صورت جمعی – خرجی از طریق گردش خزانه تهاتر کند.

چین در حال خرید زمین های کشــاورزی ایالات متحده است اما مشخص نیست میزان این خریدها 
چقدر اســت.به گزارش ایسنا، آمریکا هر روز شاهد تصاحب بیشتر و بیشتر حاصلخیزترین زمین های 
خود توســط چین و ســایر خریداران خارجی است اما مشــکلات مربوط به نحوه ردیابی این داده ها 
توسط ایالات متحده به این معنی اســت که دانستن مقدار آن آسان نیست.بر اساس داده های وزارت 
کشاورزی ایالات متحده )USDA(، مالکیت و سرمایه گذاری خارجی در زمین های کشاورزی، مراتع 
و جنگل های ایالات متحده در سال ۲۰۲۱ به حدود ۱۶.۲ هکتار افزایش یافت که ۴۰ درصد نسبت به 
سال ۲۰۱۶ افزایش یافت.بر اساس گزارش بلومبرگ، مالکیت خارجی زمین های زراعی ایالات متحده 
توجه واشــنگتن را به خود جلب می کند زیرا نگرانی ها در مورد تهدیدهای احتمالی برای زنجیره های 
تامین غذا و ســایر خطرات امنیت ملی افزایش می یابد. قانونگذاران خواســتارتوقف فروش زمین های 

کشاورزی به چین و سایر کشورها شده اند.

یک شرکت دانش بنیان با تولید فویل های طلاکوب مورد استفاده در صنایع نساجی، چاپ و بسته بندی علاوه بر رفع نیاز کشور 
به این محصول درصدد صادرات آن به کشورهای همسایه و همچنین اروپاست.به گزارش ایسنا، سعید عالیخانی، مدیرعامل 
این مجموعه دانش بنیان فویل های طلاکوب را از دستاوردهای تولیدی این شرکت دانست و گفت: این فویل ها استفاده بسیار 
زیادی در صنایع مختلف از جمله صنعت نســاجی، پارچه، چاپ و بسته بندی، نوشــت افزار دارند و کاری که ما انجام دادیم، 
این اســت که ضمن افزایش کیفیت بسته بندی از خروج ارز جهت واردات از کشورهایی مانند تایوان، کره، چین و حتی اروپا 

جلوگیری کردیم.وی اظهار کرد: کیفیت این محصول به قدری بالاست که تا به امروز توانستیم خودمان را به بازار اثبات کنیم. همچنین نوعی بومی سازی انجام دادیم و 
توانستیم به عنوان پایه گذار تولید این فویل در ایران، آن را تا حدود زیادی با امکانات کم موجود در کشور جا بیندازیم.عالیخانی در خصوص حجم اشتغال زایی مستقیم 
یا غیرمستقیم ایجاد شده توسط این شرکت، خاطرنشان کرد: برخلاف گذشته که خیلی نیازمند نیروی انسانی بودیم، در حال حاضر فعالیت ما نیاز زیادی به نیروی 
انسانی ندارد و کارها روتین شده است. مشکلات گذشته را حل کردیم و کار ما بیشتر با دستگاه خودکار است. به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، مدیر عامل 
این شــرکت درباره وجه تمایز مجموعه خود با ســایر شرکت های مشابه، اظهار کرد: در ایران مجموعه ای وجود ندارد که محصول ما را تولید کند، اما به نسبت کشور 

چین وجه تمایز ما در شناسایی مواد اولیه و توجه دقیق به نیاز مشتری است.

تولید فویل های طلاکوب برای صنایع نساجی و چین صاحب زمین های آمریکا می شود؟
چاپ و بسته بندی

رئیس کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۳:

۶۵ همت از منابع بودجه 
وابسته به کاهش سهم 
صندوق از درآمدهای 

نفتی است

رئیس کمیســیون تلفیق بودجه ســال ۱۴۰۳ تاکید کرد: ۶۵ همت از 
منابع بودجه ســال ۱۴۰۳ که از سوی دولت ارائه شده است وابسته به 
کاهش سهم صندوق از محل درآمدهای نفتی از ۴۵ درصد به ۴۰ درصد 
بوده و کمیســیون تلفیق نیز به صورت مشروط با این موضوع موافقت 
کردند.به گزارش ایسنا، حمیدرضا حاجی بابایی در جریان جلسه علنی 
امروز مجلس شــورای اسلامی و بررســی بخش درآمدی لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۳ کل کشــور بیان کرد: در خصوص کاهش سهم صندوق 
توســعه ملــی از ۴۵ درصد به ۴۰ درصد در کمیســیون تلفیق مفصل 
بحث شــد. موضوعی که آقای پورابراهیمی مطرح کردند کاملا درست 
اســت اما در لایحه ای که دولت به مجلس شــورای اسلامی ارائه کرده 
۶۵ همت از منابع به همین کاهش پنج درصدی سهم صندوق از محل 
درآمدهای نفتی باز می گردد.وی در ادامه اظهار کرد: کمیسیون تلفیق 
به صورت مشــروط کاهش پنج درصدی ســهم صندوق توسعه ملی از 
محــل درآمدهای نفتی را پذیرفت تــا ۶۵ همت منابع دولت در بودجه 
کاهش پیدا نکند، اما قرار شد تا زمانی که مرحله دوم بودجه به مجلس 
شورای اسلامی ارائه می شود مجوز رهبری در این زمینه اخذ شود.رئیس 
کمیسیون تلفیق بودجه سال ۱۴۰۳ تاکید کرد: مجلس شورای اسلامی 

نمی خواست یکباره ۶۵ همت منابع دولت را در بودجه کاهش دهد.

توضیحات موسوی لارگانی درباره 
وضعیت صندوق توسعه ملی

عضو ناظر مجلس شورای اسلامی 
در هیات امنای صندوق توســعه 
ملی گفت کــه وضعیت صندوق 
توســعه ملی خوب نیســت؛ به 
طــوری کــه دولــت نزدیک به 
۱۰۰ میلیــارد دلار بــه صندوق 
توسعه ملی بدهی دارد.به گزارش 
ایسنا، سید ناصر موسوی لارگانی 

در جلســه علنی عصر امروز و در جریان بررسی بندی از لایحه بودجه 
در بخش درآمدی مربوط به تعیین ســهم صندوق توسعه ملی از منابع 
حاصل از صادرات نفت، میعانات گازی و خالص صادرات گاز اظهار کرد: 
وضعیت صندوق توسعه ملی خوب نیست. دولت ها به تعهدات خود عمل 
نکردند به طوری که دولت نزدیک به ۱۰۰ میلیارد دلار بدهی به صندوق 
توســعه ملی دارد. قرار بود ســهم ۲۰ درصدی دولت در سال گذشته 
مبنی بر منابع حاصل از فروش منابع نفتی به صندوق توسعه ملی واریز 
شــود که اتفاق رخ نداد.وی اضافه کــرد: از طرف دیگر طبق قانون باید 
ســالانه دو درصد به سهم صندوق توسعه ملی از محل درآمدهای نفتی 
اضافه شــود که این اتفاق هم نیفتاده است.این نماینده مجلس شورای 
اسلامی یادآور شد: صندوق توسعه ملی برای حمایت از بخش خصوصی 
و حمایت از تولید تشــکیل شده اســت و باید بخش خصوصی از منابع 

صندوق استفاده کند.

ساز وکار مجلس برای تسویه بدهی دولت
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گزیده خبر

پاداش ۳۰۰ میلیارد تومانی 
خوش مصرفی برای پایتخت 

نشینان

استاندار تهران با حضور در شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ از سامانه 
های هوشمند پایش شبکه برق فشار ضعیف شهر تهران بازدید و از اقدامات 
انجام شــده قدردانی کرد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از شرکت توزیع 
نیروی برق تهران بزرگ؛ صبح روز یکشــنبه؛ اول بهمن ماه، استاندار تهران 
با حضور در ساختمان ستادی برق پایتخت از رصدخانه شبکه برق و انرژی، 
مرکز راهبری و پایش هوشــمند شبکه برق مشترکین شهر تهران و مرکز 
کنترل و دیسپاچینگ این شرکت بازدید کرد."علیرضا فخاری" در این بازدید 
با اشــاره به این مهم که زیرســاخت مورد نیاز تمامــی بخش های اجرایی، 
انرژی برق و تأمین آن مایه آسایش و آرامش مردم است گفت: امروز شاهد 
هستیم که مجموعه شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ با بهره گیری از 
ظرفیت های الکترونیکی و فناوری های نوین گام بلندی در بررسی لحظه ای و 
پایش وضعیت شبکه برق پایتخت برداشته و از این راه توانسته است علاوه بر 
تأمین پایداری شبکه، در زمان وقوع حوادث غیرمترقبه و اختلالات احتمالی 
در کوتاه ترین زمان با شناســایی اختلال پیش آمده اقدام به رفع مشکل در 
زمانی بســیار کوتاه کند.وی با قدردانی از اقدامات انجام شده، اطلاع رسانی 
دقیق و به موقع به مشــترکان را از دستاوردهای اســتفاده از فناوری های 
مــکان محور در مجموعه برق پایتخت دانســته و یادآور شــد: بخش قابل 
ملاحظه ای از مصرف برق شهر تهران مربوط به دستگاه های اداری و اجرایی 
اســت و همراهی مشترکان این بخش در کنار اقدامات کنترلی در مدیریت 
بار تابســتان نقش ارزنده ای داشته و تداوم این همراهی می تواند در گذر از 
پیک مصرف برق ســال آتی نیز بسیار مؤثر باشد.در ادامه "کامبیز ناظریان" 
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ نیــز با بیان اینکه طی 
تابســتان سال ۱۴۰۲ علاوه بر تأمین صد درصدی برق مورد نیاز هموطنان 
تهرانی، شش درصد انرژی بیشــتر برای مشترکان برق تهرانی توزیع شده 
اســت گفت: به موازات فعالیت های گسترده همکاران ما کمک و همراهی 
شــهروندان نیز در مدیریت بار شبکه نقش بسیار مؤثری داشت و در همین 
راســتا بالغ بر ۵۰ درصد از مشترکان خانگی تهران امسال مشمول دریافت 
پاداش شــدند که مجموع این پاداش بر روی قبــوض صادره، رقمی بیش 
از ۳۰۰ میلیــارد تومان اســت.ناظریان تصریح کرد: بخش قابل ملاحظه ای 
از مشــترکان تهرانی نیز امســال به دلیل همکاری مناسبی که داشته اند و 
موفقیت در کاهش مصرف برق نسبت به مدت مشابه سال گذشته، قبوض 
برق رایگان و بدون مبلغ دریافت کرده اند که امیدواریم با تداوم این همراهی 
و همچنین اجرای طرح های جدید این شرکت در سال آتی نیز شاهد عبور 
موفق از پیک تابســتان باشیم.مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تهران 
بزرگ همچنین با بیان اینکه اســتفاده از ســامانه های نوین و فناوری های 
مکان محور منجر به آن شده است که با در اختیار داشتن اطلاعات اشتراک 
یکایک مشترکان برق شهر تهران بتوان ارتباطی دوسویه با تمامی مشترکان 
برقرار کرده و اطلاع رســانی مناسب و در لحظه از شرایط و وضعیت شبکه 
و اشــتراک برق به مخاطبان ارائه داد خاطرنشان کرد: با اقدامات انجام شده 
خوشبختانه امروز شاهد افزایش قابل ملاحظه و بیش از پیش رضایتمندی 
هموطنان تهرانی هســتیم و مفتخریم که طی سال جاری و همزمان با ایام 
ا… دهه فجر از اقدامات و دستاوردهای ارزنده دیگری نیز در راستای توسعه 
و بهسازی شبکه برق شهر تهران و بهســازی هرچه بیشتر شیوه های ارائه 

خدمات به ذی نفعان رونمایی کنیم.

بومی سازی دستگاه حفاری 
هیدرولیک با قابلیت نمونه برداری 

تا عمق یک کیلومتر

محققان یکی از شــرکت های دانش بنیان موفق به ســاخت دستگاه حفاری 
هیدرولیک شدند که توانایی نمونه برداری تا عمق هزار متری را دارد.به گزارش 
ایسنا، مرتضی صدیقیان کاشی، مدیرعامل این شرکت در خصوص محصولات 
تولیدی این شــرکت و کاربرد آنها، گفت: دستگاه تولیدی ما در حوزه حفاری 
هیدرولیک است که در معادن به کار می رود. در فعالیت های مربوط به معدن 
ابتدا اکتشــافات انجام می شــود و پس از اینکه مشخص شد در چه عمقی از 
زمین، چه محصــول و مواد معدنی وجود دارد، کار معدن آغاز می شــود. بر 
همین اســاس ما دستگاهی را ساختیم که کار نمونه برداری از داخل زمین را 
انجام می دهد و این کار تا عمق ۱۰۰۰ متری با دســتگاه ما قابل انجام است.

وی در خصوص حجم اشتغال زایی مستقیم و غیرمستقیم ایجاد شده توسط 
این شرکت، تصریح کرد: آنچه مهم است، تکنولوژیک بودن فعالیت ماست که 
قبلًا از خارج وارد می شده، اما در حال حاضر ما آن را در ایران می سازیم که تا 
حدود زیادی باعث کاهش ارزبری می شود. در این کار نیروی انسانی به جهت 
اشتغال نیاز نیســت و نگاه ما بیشتر از باب این است که این کار تکنولوژیک 
قبلا در خارج انجام می شده و حالا در کشور قابل انجام است.صدیقیان کاشی، 
بومی ســازی این تکنولوژی در داخل کشــور را بزرگترین دستاورد مجموعه 
خود دانســت و اظهار کرد: این کار با ارزش باعث شد که ما به عنوان شرکت 
دانش بنیان تلقی شویم.وی در خصوص استفاده از حمایت های معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری، گفت: ما هیچ حمایتی نیاز نداریم و از آن استفاده 
نکردیم. وظیفه ما این اســت از محل کار اکتشــافات، نیازهای خود را تامین 
 کنیم و اعتقاد ما بر این اســت که نباید بار خود را روی دوش دولت بیندازیم 
و خودمان باید جلو برویم. تنها درخواســتی که از دولت داریم، این است که 
نخبگان ایــن کار را به ما معرفی کنند تا آنها را جــذب کنیم. این کار برای 
مجموعه هــای دانش بنیان مانند ما، برای جوانان و برای کشــور خیلی خوب 
است.به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، وی در پایان درخصوص وجه 
تمایز این شــرکت با سایر مجموعه های مشابه، اظهار کرد: وجه تمایز ما این 
اســت که زمانی که این دســتگاه را می سازیم، تمام عیوب و نواقص کار را به 
راحتی تشــخیص می دهیم و برطرف می کنیم. در واقع از آنجا که هم تولید 
کننده و هم مصرف کننده این تجهیزات هستیم، بسیاری از مشکلاتی را که 

کاربر با آن برخورد دارد، شناسایی کرده و رفع می کنیم.

رشد اقتصادی با حضور بخش خصوصی محقق می شود
یک کارشناس ارشد حوزه انرژی به بیان توضیحاتی درباره 
اهمیت انحصار زدایی از توســعه میادین نفت و گاز که در 
برنامه هفتم توســعه پرداخت وگفت: بخش خصوصی باید 
در توسعه صنعت نفت حضور داشته باشد.سعید میرترابی، 
استاد دانشگاه و کارشناس ارشد حوزه انرژی در گفت وگو با 
خبرنگار مهر، درباره ماده ۱۵ برنامه هفتم توسعه برای ورود 
بخش خصوصی به توسعه میادین نفت و گاز گفت: واقعیت 
این است که ورود بخش خصوصی به توسعه میادین نفت 
و گاز که در برنامه هفتم مصوب شده در بعد کلان رویکرد 
مثبتی است.وی در ادامه بیان کرد: تاکنون فقط دولت در 
این حوزه فعال بوده و انحصار موجود در این بخش عواقب 
زیادی مثل ناترازی انرژی را برای ما در پی داشــته است.

میرترابی بیان کرد: البته واقعیت است که بخش خصوصی 
در ایران به دلیل اینکه دهه ها از فعالیت و حضور در حوزه 
نفت و گاز دور بوده اســت و بخش بالادستی نفت و گاز به 
طور کامل و پایین دســتی به صورت میانگین در دســت 
دولت بوده اســت بخش خصوصی از تجربــه کافی برای 
حضور در توســعه میادین نفت و گاز برخوردار نیست.این 
استاد دانشــگاه ادامه داد: با توجه به اینکه بخش نفت ما 
شــرایط تحریمی دارد و محدودیت های خاص و شفافیت 
کمــی در این حوزه وجــود دارد، بخش خصوصی به طور 
معمول نتواند در این بخش ورود کند و در گام های ابتدایی 
بیشــتر زمینه ورود بخش غیر دولتــی و خصولتی در این 
حوزه فراهم می شود.وی بیان کرد: بخش خصولتی تجربه 
حضور در حوزه نفت و گاز و توسعه میادین داشته اند. این 
مصوبه راهی اســت که بخش خصوصــی در این حوزه به 
مرور وارد شــود. وی افزود: شکســتن انحصار در صنعت 

نفت و گاز ایران دارای پتانســیل بازگشایی طیف وسیعی 
از مزایا از جمله پیشرفت های فناوری، سرمایه گذاری های 
خارجی، ایجاد شــغل، رشــد اقتصادی و افزایش پایداری 
زیست محیطی است.این استاد دانشگاه ادامه داد: بر اساس 
ماده ۱۵ برنامه هفتم می توان بخشی از مشکلات مالی در 

حــوزه نفت و گاز را حل کرد ولــی بخش مدیریتی قطعاً 
در برابر این بند مقاومت خواهند کرد.این کارشناس انرژی 
بیان کرد: در کلیت موضــوع و با توجه به محدودیت های 
منابع قطعاً حضور بخش خصوصی فتح باب خوبی اســت.

میرترابی توضیح داد: شکستن انحصار توسعه میادین نفت 

و گاز می تواند یک صنعت نفت و گاز رقابتی تر و پویاتر ایجاد 
کند که فرصت های شغلی قابل توجهی را با خود به همراه 
دارد. مشــارکت بخش خصوصی می تواند منجر به ایجاد 
شــغل در بخش های مختلف از جمله اکتشــاف، حفاری، 

مهندسی، لجستیک و خدمات پشتیبانی شود.

سخنگوی صنعت آب گفت: میزان ورودی  سدهای کشور تا پایان دی ماه ۶.۱۸ میلیارد مترمکعب است که نسبت به سال آبی 
گذشته ۱۱ درصد کاهش داشته است.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از شبکه خبری آب ایران، فیروز قاسم زاده سخنگوی 
صنعت آب با اشاره به وضعیت مخازن سدهای کشور از ابتدای سال آبی جاری تا ۳۰ دی ماه اظهار داشت: میزان ورودی به 
سدهای کشور در سال آبی گذشته ۶.۹۳ میلیارد مترمکعب بوده که اکنون این میزان ۶.۱۸ میلیارد مترمکعب رسیده و نشانگر 
۱۱ درصد کاهش نســبت به سال گذشته است.وی در خصوص خروجی سدهای کشور نیز گفت: خروجی سدهای کشور از 
۶.۲۳ میلیارد مترمکعب در ســال آبی گذشــته به حجم ۷.۶۲ میلیارد مترمکعب رسیده است که نشانگر رشد ۲۲ درصدی 
میزان تأمین مصارف از محل ســدها نســبت به سال گذشته است.قاسم زاده موجودی مخازن سدهای کشــور را در تاریخ ۳۰ دی ماه ۱۴۰۲ با ۴۱ درصد پرشدگی، 
معادل ۲۰.۲۶ میلیارد مترمکعب خواند و بیان داشــت: این میزان در ســال گذشته ۱۹.۸۰ میلیارد مترمکعب بوده که نشانگر دو درصد رشد نسبت به سال گذشته 
است.سخنگوی صنعت آب کشور، درصد پرشدگی سدهای پایتخت را ۱۴ درصد خواند و خاطرنشان کرد: حجم مخازن سدهای تهران تا ۳۰ دی ماه با افزایش پنج 

درصدی روبرو بوده است.

رییس مرکز راهبری گاز کشــور با اشاره به ۵۴۵ میلیون مترمکعبی میزان مصرف گاز در کشور گفت: نیروگاه ها 
در دی ماه حدود ۴۰ درصد و صنایع عمده حدود ۱۷ درصد گاز بیشتری را نسبت به سال گذشته مصرف کردند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از صدا و ســیما، محمدرضا کوشــکی رییس مرکز راهبری گاز کشور با اشاره به 
میزان مصرف گاز در کشــور گفت: دیروز میزان مصرف گاز در بخش های خانگی، تجاری و صنایع عمده به عدد 
۵۴۵ میلیون مترمکعب رســید که نسبت به روز قبل حدود ۵ درصد افزایش مصرف داشته است.وی افزود: طبق 
پیش بینی های ســازمان هواشناسی، از فردا موج جدید سرما وارد کشــور می شود و شاهد کاهش دما و افزایش 
مصرف گاز خواهیم بود.کوشکی بیان کرد: میانگین مصرف گاز بخش خانگی در دی ماه امسال حدود ۵۳۵ میلیون 
مترمکعب بود که نسبت به مدت مشابه سال گذشته، به دلیل افزایش محسوس دما میزان مصرف کمتری را در 
کشور شاهد بودیم.رییس مرکز راهبری گاز کشور ادامه داد: امسال با کاهش ۱۰ درصدی مصرف گاز نسبت به سال 
قبل، توانستیم سهم بخش های صنعتی و نیروگاهی را افزایش دهیم. نیروگاه ها در دی ماه امسال حدود ۴۰ درصد 
و صنایع عمده حدود ۱۷ درصد گاز بیشــتری را نســبت به سال گذشته مصرف کردند.کوشکی گفت: با توجه به 

آنکه هفته آینده کاهش دما را خواهیم داشت و به تبع میزان مصرف گاز هم افزایش می یابد، طبق پیش بینی های صورت گرفته میزان مصرف گاز معادل ۱۰۰ میلیون 
مترمکعب افزایش می یابد و از هموطنان درخواست می کنیم مصرف گاز را به ویژه در بخش های عمومی، تجاری مدیریت کنند.

کاهش ۱۱ درصدی میزان ورودی مخازن سدهای کشور تا 
پایان دی

سهم ۴۰ درصدی نیروگاه ها از سوخت گاز

مدیرعامل ســازمان مدیریت صنعتی با بیان اینکه نتایج رتبه بندی شرکت های برتر 
ایران نشان می دهد که در سال گذشته ۹۱ درصد صادرات توسط ۱۰۰ شرکت برتر 
انجام شــده، گفت که در بین ۵۰۰ شــرکت برتر، شرکت های پتروشیمی  بیشترین 

ارزآوری، شرکت های نفتی بیشترین فروش و بانک ها بیشترین اشتغال را داشته اند.
به گزارش ایســنا، مصطفی مومنی امروز در نشست خبری بیست و ششمین سال 
رتبه بندی شرکت های برتر ایران اظهار کرد: سازمان مدیریت صنعتی در سال جاری 
برای بیست و ششمین ســال متوالی رتبه بندی شرکت های برتر ایران )رتبه بندی 
IMI-۱۰۰( را انجام می دهد و ۵۰۰ شــرکت بزرگ و موثر در اقتصاد کشــور را طی 

همایشی معرفی خواهد کرد.  وی  مهمترین اهداف رتبه بندی شرکت های برتر ایران 
تولید اطلاعات در مورد بنگاه های اقتصادی کشــور و شفاف سازی فضای کسب و 
کار، گسترش رقابت بین بنگاه های اقتصادی، استفاده از نتایج رتبه بندی برای کمک 
به برنامه ریزی اقتصادی در کشــور و رتبه بندی شــرکت ها از نظر میزان اثرگذاری 
در اقتصــاد ملی عنــوان کرد و گفت:  در رتبه بندی شــرکت های برتر ایران و رتبه 
بندی های مشابه، ابتدا ۵۰۰ شرکت بر اساس شاخص میزان فروش )درآمد( انتخاب و 
رتبه بندی می شوند. پس از آن، این ۵۰۰ شرکت بر اساس شاخص های دیگری نیز 
رتبه بندی می شوند.  مومنی با بیان اینکه در مجموع  شرکت های برتر ایران، شرکت 
ها بر اساس ۳۳ شاخص از جمله فروش، رشد اشتغال، ارزش افزود، سودآوری، بهره 
وری کل، صادرات، نســبت صادرات به فروش و ... رتبه بندی می شوند، تصریح کرد: 
نتایج کلی در رتبه بندی سال ۱۴۰۲ )سال مالی ۱۴۰۱( نشان می دهد ارزش افزوده 
 GDP و ارزش افزوده ۵۰۰ شــرکت ۱۳ درصد GDP ۱۰۰ شــرکت اول، ۱۱ درصد
است. همچنین مقایسه فروش شرکت ها با تولید ناخالص داخلی نیز بر اساس نتایج 
کلی رتبه بندی ســال ۱۴۰۲ )سال مالی ۱۴۰۱( حاکی از آن است که فروش ۱۰۰ 
شرکت اول ۴۱ درصد GDP و فروش ۵۰۰ شرکت ۴۶ درصد GDP را تشکیل می دهد.  
به گفته وی بررسی مجموع فروش ۵۰۰ شرکت نشان می دهد، ۸۸ درصد متعلق به 

۱۰۰ شــرکت اول بوده است. همچنین در ۵۰۰ شرکت برتر سال ۱۴۰۱ در مجموع 
۶۱ شرکت دانش بنیان حضور داشتند و در ۱۰۰ برتر کشور پنج شرکت دانش بنیان 
حضور داشته در حالی که در سال ۱۴۰۰ از ۱۰۰ شرکت برتر فقط یک شرکت دانش 
بنیان حضور داشــت.  مومنی با بیان اینکه ۹۱ درصد از صادرات کشــور نیز مربوط 
به همین ۱۰۰ شــرکت اول است و به نظر می رسد این ۱۰۰ شرکت برتر مانند یک 
لوکوموتیــور اقتصاد کشــور را به جلو می رانند، اظهار کرد: در حــوزه صادرات،   در 
ســال ۱۴۰۱ مانند سال های قبل تر در حوزه صادرات پتروشیمی ها بیشترین نقش 
را داشــته اند و بیشترین ارز صادراتی را ایجاد کردند. اگر چه نسبت به سال ۱۴۰۰ 
به دلیل کاهش قیمت های جهانی، ارزآوری آن ها کاهش داشــته است. فرآورده های 
نفتی و بعد از آن فلزات اساسی بیشتری ارز صادراتی را در سال ۱۴۰۱ ایجاد کردند.  
وی افزود: در حوزه فروش که بخشــی صادرات و بخشــی هم فروش داخلی است، 
گروه فرآورده های نفتی بیشترین فروش را در سال ۱۴۰۱ داشته اند و نسبت به سال 
۱۴۰۰ فروش آن ها افزایشــی بوده است و بعد از آن نیز پتروشیمی ها قرار داشته اند. 
همچنین در حوزه اشتغال بر اساس رتبه بندی سال ۱۴۰۱، بانک ها بیشترین اشتغال 
را داشــته اند و بعد از آن نیز صنعت خودرو و قطعات وابسته بیشتری سهم اشتغال 
را در کشور داشتند.  مومنی با بیان اینکه استفاده کنندگان از رتبه بندی بنگاه های 
اقتصادی، سازمان های حاکمیتی، سرمایه گذاران و پژوهشگران هستند، تصریح کرد: 
تشویق رقابت در بخش دولتی و خصوصی، تحلیل روند اقتصادی کشور نیز اهمیت 
رتبه بندی برای ســازمان های حاکمیتی و سیاســتگذاران اقتصادی است و فعالان 
اقتصادی نیز می توانند برای تحلیل بازار ســرمایه و شناسایی فرصت های همکاری 
اقتصادی از نتایج رتبه بندی اســتفاده کنند.  به گفته این مقام مســئول بیست و 
ششــمین دوره همایش رتبه بندی شرکت های برتر ایران روز دوشنبه دوم بهمن ماه 

برگزار می شود.

نتایج اولیه رتبه بندی ۵۰۰ شرکت برتر ایران نشان می دهد

پتروشیمی ها بیشترین ارزآوری و بانک ها بیشترین اشتغال را دارند
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گزیده خبر

انتقاد دو نماینده مجلس از 
وضعیت بازار گوشت گرم

دو نماینده مجلس شورای اسلامی از وضعیت بازار گوشت گرم و نحوه توزیع 
آن در کشور انتقاد کردند.به گزارش ایسنا، حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده 
شــاهین شهر در مجلس شورای اسلامی امروز )یکشنبه(  در صحن مجلس 
در تذکری گفت: در ســال جاری برای واردات یا تامین کالاهای اساسی ۱۵ 
میلیارد دلار تخصیص داده شــد که با نرخ هر دلار ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان 
محاسبه می شود همین پول در اختیار وارد کنندگان گوشت گرم و منجمد 
قرار می گیرد که با یک حساب و کتاب باید گوشت به نرخ ۲۵۰ هزار تومان 
وارد شــود اما به نرخ ۴۰۰ هزار تومان می آید که این یک رانت اســت.وی 
اظهار کرد: از طرفی دیگر گوشت گرم در تهران توزیع می شود اما در برخی 
از شهرها همچون کرمانشاه و اصفهان توزیع نمی شود. نصف گوشت منجمد 
وارداتی هم به فروشــگاه های زنجیره ای داده شده و نصف دیگر به گونه ای 
دیگر توزیع می شود. در این وضعیت تکلیف نقاط دور افتاده چه می شود که 
فروشگاه های زنجیره ای در دسترس آنها نیست؟این نماینده مجلس شورای 
اســلامی بیان کرد: وضعیت به گونه ای شــده که مردم در نقاط مختلف و 
شهرستان ها باید گوشت را کیلویی حدود ۷۵۰ تومان خریداری کنند در این 
باره به وزیر جهاد کشاورزی تذکر داده شد و حتی فرصت اصلاح را دادیم اما 
اتفاقی نیفتاد.در همین رابطه سید ناصر موسوی لارگانی نماینده فلاورجان 
در تذکر دیگری اظهار کرد: گوشت کیلویی ۷۵۰ هزار تومان را چه طور یک 
فرد باید بخرد که حقوق ماهیانه اش هفت میلیون تومان است؟ باید فکری 

به حال مردم کرد.

انصراف ۱۷ نفر از نامزدی 
ریاست اتاق بازرگانی ایران

با گذشت بیش از هفت ماه از انتخابات دور دهم اتاق بازرگانی ایران، به دلیل 
رد صلاحیت رئیس انتخاب شده، امروز انتخابات مجدد ریاست اتاق بازرگانی 
ایران در حال برگزاری اســت و از ۲۱ نفر کاندید تایید صلاحیت شده ۴ نفر 
برای شرکت در انتخابات اعلام حضور کرده اند و بقیه تایید صلاحیت شدگان 
انصراف دادند.به گزارش ایسنا، امروز اول بهمن ماه )یکشنبه( انتخابات مجدد 
ریاست اتاق بازرگانی ایران در هشتمین جلسه هیئت نمایندگان دور دهم اتاق 
ایران، بعد از هفت ماه اختلاف دولت و بخش خصوصی بر ســر انتخابات دور 
دهم اتاق، در حال برگزاری اســت.همچنین طبق اعلام اتاق بازرگانی ایرانی 
۲۱ داوطلب تأیید صلاحیت شده از سوی مرکز احراز و تأیید صلاحیت واجا 
برای نامزدی در انتخابات ریاست اتاق شامل محمدعارف ابراهیمی، محمدرضا 
بهرامن، محسن بهرامی ارض اقدس، محمود تولائی، محمود تهی دست، حسین 
پیرموذن، صمد حسن زاده، علی اصغر صادقی مجرد، حمیدرضا صالحی سلمی، 
امیرعــادل طاهر خانی، علی اکبر عبدالملکی، احد عظیم زاده، مجتبی غیابی، 
علی فرشاد پور، قدیر قیافه، قاسم کریمی، خورشید گزدرازی، فرج اله معماری، 
سیدمصطفی موسوی، عبداله مهاجر دارابی و جعفر نیکزاد هستند.در ابتدای 
جلســه حسین سلاح ورزی رئیس سابق اتاق بازرگانی ایران به ایراد سخنانی 
پرداخت.عمل به قانون مهمترین مســئله بود همچنین رئیس انجمن نظارت 
بر انتخابات اتاق ایران در این  نشســت گفت: ایــن دوره انتخابات اتاق ایران 
تفاوت اصولی با ســایر انتخابات داشت؛ تغییراتی در آیین نامه تشکیل هیات 
نمایندگان ایجاد شده بود که برخی از این تغییرات ابهاماتی داشت. شرایطی 
ذکر شده بود که آن شرایط برای اولین بار به بوته آزمایش گذاشته شد.حسین 
میرمحمدصادقی، ادامه داد: این انجمن وارد چهاردهمین ماه فعالیت شده و ما 
برای اینکه ذیل قانون عمل کنیم، تلاش کردیم و این رویه ممکن است گاهی 
به ضرر و نفع افراد یا فردی باشد. اما برای ما عمل به قانون، مهم ترین مسئله 
بود.وی عنوان کرد: در مورد این جلســه تردیدی وجود ندارد که اگر بالاترین 
رکن اتاق تصمیمی بگیرد، باید اجرا شود؛ اما جای بحث حقوقی، مرجع قضایی 
است نه هیات نمایندگان.در ادامه با  انصراف بخشی از داوطلبان رقابت  بین 
هفت داوطلب در جریان بود که برنامه های خود را ارائه کردند در نهایت ســه 
نفر هم در جریان ارائه برنامه های خود، انصراف دادند و در حال حاضر رقابت 
برای کرسی ریاست اتاق بازرگانی بین چهار نفر، یعنی صمد حسن زاده، احد 
عظیم زاده، مجتبی غیابی و فرج الله معماری در جریان است.تا این لحظه از 

۴۹۸ عضو هیئت نمایندگان، تعداد ۴۰۸ نفر در جلسه حاضر هستند.

دبیر شورای عالی مناطق آزاد خبر داد

واردات خودرو به سرزمین اصلی 
و مناطق آزاد امکانپذیر شد

عالی  شــورای  دبیــر 
مناطــق آزاد و ویــژه 
اقتصادی با اشــاره به 
مصوبــه هیئت وزیران 
مبنی بر واردات خودرو 
به کشــور گفــت: هم 
اکنون امــکان واردات 
پــلاک  خودروهــای 
مناطق آزاد به سرزمین 
اصلــی با پرداخت عوارض قانونی فراهم شــده و این خودروها می توانند به 
پلاک ملی تبدیل شــوند. همچنین واردات خودروهای برقی و هیبریدی تا 
سقف ۴۰ هزار دلار می توانند به مناطق آزاد وارد شوند و خودروهای احتراقی 
هــم به ازای هر یــک خودرویی که از منطقه آزاد به ســرزمین اصلی وارد 
می شــود، اجازه  واردات یک خودرو به منطقه آزاد با ســقف ۲۰ هزار دلار 
داده شده اســت.به گزارش ایسنا، حجت الله عبدالملکی اظهار کرد: موضوع 
خــودرو در مناطق آزاد به دو بخش واردات خودروهای پلاک منطقه آزاد به 
سرزمین اصلی و واردات خودروهای نو به مناطق آزاد تقسیم بندی می شود.

عبدالملکی اضافه کرد: هیئت وزیران مصوبه مربوط به هر دو بخش را تصویب 
و ابلاغ کرده و اکنون امکان واردات خودروهای پلاک مناطق آزاد به سرزمین 
اصلی با پرداخت عوارض قانونی فراهم شده و می توانند به پلاک ملی تبدیل 
شوند.وی گفت: بحث دوم که مربوط به واردات خودروهای نو به مناطق آزاد 
است هم از یکی - دو هفته گذشته هیات وزیران مصوبه اش را ابلاغ کرد. بر 
این اساس، خودروهای برقی و هیبریدی تا سقف ۴۰ هزار دلار می توانند به 
مناطق آزاد وارد شــوند و خودروهای احتراقی به ازای هر یک خودرویی که 
از منطقه آزاد به ســرزمین اصلی وارد می شود، اجازه  واردات یک خودرو به 
منطقه آزاد با سقف ۲۰ هزار دلار بر اساس مصوبه هیئت وزیران داده شده 
اســت. مشاور رئیس جمهور افزود: هم اکنون پایه های حقوقی واردات کامل 

شده و شرکت های واجد صلاحیت می توانند اقدام به واردات خودرو کنند.

موافقان و مخالفان توزیع اینترنتی دارو چه کسانی هستند؟
هم ســکوهای اینترنتی و هم داروخانه ها برای توزیع اینترنتی 
طبق ضوابــط اعلام آمادگی کرده اند اماســازمان غذا و دارو به 
عنوان متولی تدوین ضوابط همچنان تمایلی برای تدوین ضوابط 
مذکور ندارد.به گزارش خبرنگار مهر، در جلســه اتاق بازرگانی 
تهران نمایندگان سکوهای اینترنتی از انتظار و آمادگی خود برای 
تبعیت از ضوابط ابلاغی سازمان غذا و دارو و نمایندگان داروخانه ها 
هم از اســتقبال برای همکاری با سکوهای اینترنتی توزیع دارو 
طبق ضوابط صحبت کردند ولی ســازمان غــذا و دارو به عنوان 
متولی تدوین ضوابط بعد از یک سال و نیم از پایان مهلت قانونی، 
همچنان درخواست مهلت بیشتر کرد.برخلاف برخی جنجال های 
رسانه ای مبنی بر قانون گریزی سکوهای توزیع دارو و عدم تمایل 
بــه اجرای ضوابط و مقررات و همچنین ادعای مخالفت متولیان 
و متخصصان با توزیع اینترنتی دارو از طرف دیگر، در برنامه ها و 
جلسات مختلف از جمله نشست مشترک مورخ ۲۵/ ۱۰/ ۱۴۰۲  
کمیسیون تحول، نوآوری و بهره وری با کمیسیون اقتصاد سلامت 
اتاق بازرگانی تهران که با حضور نمایندگان سکوهای اینترنتی، 
داروخانه ها و ســازمان غذا و دارو برگزار شد، سکوهای اینترنتی 
از انتظار چندســاله و آمادگی کامل خود بــرای اجرای ضوابط 
ابلاغی سازمان غذا و دارو و داروخانه ها هم از استقبال خود برای 
همکاری با ســکوهای اینترنتی توزیع دارو در چارچوب ضوابط 
و بــا رعایت ملاحظات مربوط گفتند.در این گزارش ضمن مرور 
سیر موضع مسؤولان عالی کشور در زمینه توزیع اینترنتی دارو 
و عملکرد ســازمان غذا و دارو مستند به اظهارنظرهای رسمی، 
سعی در واکاوی پشــت پرده مخالفت و جنجال آفرینی در این 
موضوع داریم.وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، مصاحبه با 
خبرگزاری صداوسیما )۷/۲/۱۴۰۱(: برنامه داریم بیماران مزمن 
بتوانند به شــکل اینترنتی داروهای مشخص و تأییدشده خود 
را بدون معطلی و ســرگردانی درب منزل دریافت کنند.معاون 
اول رئیس جمهور، مصوبــه هیئت دولت )۲۲/۳/۱۴۰۱(: وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی موظف است با همکاری 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات دســتورالعمل توزیع دارو از 
طریق سکوها و کسب وکارهای اینترنتی را با رعایت اصل رقابت 
و جلوگیری از انحصــار ظرف دو ماه تدوین و ابلاغ نماید.معاون 
حقوقی رئیس جمهوری، صورتجلسه چالش های سکوهای واسط 
سلامت )۵/۴/۱۴۰۲(: سازمان غذا و دارو تکلیف مربوط به تدوین 
دستورالعمل توزیع اینترنتی دارو را حداکثر ظرف دو هفته انجام 
دهد.وزیر امور اقتصادی و دارایی، صورتجلسه هیئت مقررات زدایی 
)۱۲/۶/۱۴۰۲(: سکوهای واسط بین داروخانه های دارای مجوز و 
مصرف کننده نهایی نیازی به مجوز جدید ندارند و سازمان غذا و 
دارو حداکثر ظرف چهار ماه دستورالعمل مربوط را تدوین و ابلاغ 
نماید.معاون اول رئیس جمهور، مصاحبه با خبرگزاری صداوسیما 

)۷/۷/۱۴۰۲(: مــا مُصریم فروش اینترنتی دارو طبق فرایندهای 
اطمینان بخش از لحاظ ســلامتی اتفاق بیفتد و ارائه خدمات از 
بســترهای نرم افزاری سیاســت اصلی دولت است.رئیس مرکز 
ملی پایش و بهبود محیط کسب وکار وزارت اقتصاد، برنامه زنده 
صدا و ســیما )۱۰/۸/۱۴۰۲(: طبق قانون دولت نمی تواند جلوی 
فعالیتی که برایش مقررات گذاری نکرده را بگیرد ولی ســازمان 
غذا و دارو برای ســکوهای توزیع دارو نه مقررات گذاری می کند 
و نه اجــازه کار می دهد.معاون حقوقی رئیــس جمهور، برنامه 
زنده صدا و ســیما )۲۸/۸/۱۴۰۲(: طی جلســاتی که منتهی به 
تفاهم طرف های مرتبط شد، باید سازوکارهای تخصصی فروش 
اینترنتی دارو توسط سازمان غذا و دارو تدوین و طبق نظر هیئت 
مقررات زدایی اجرایی شــود.عضو هیئت رئیسه مجلس شورای 
اسلامی، مصاحبه با خبرگزاری صدا و سیما )۴/۹/۱۴۰۲(: از نظر 
مجلس سازمان غذا و دارو در تدوین ضوابط و راه اندازی سکوهای 
توزیع دارو کم کاری کرده است.ســخنگوی سازمان غذا و دارو، 
مصاحبه با خبرگزاری صدا و سیما )۱۴/۹/۱۴۰۲(: دستورالعمل 
ارســال غیرحضوری دارو به مصرف کننده در حال تدوین بوده و 
حداکثر تا آخر سال ابلاغ خواهد شد.رئیس کمیسیون اصل ۹۰ 
مجلس، گزارش جلسه کمیســیون با مسؤولان وزارت بهداشت 
)۲۰/۹/۱۴۰۲(: در جلســه تخلف ســازمان غذا و دارو در صدور 
مجــوز انحصاری دارورســانی درب منزل به شــرکت بیمه دی 

بررســی و آن سازمان موظف شــد ظرف یک ماه دستورالعمل 
توزیع اینترنتی دارو را تدوین و ابلاغ کند.ســخنگوی کمیسیون 
اصل ۹۰ مجلس، برنامه زنده صدا و ســیما )۲۷/۹/۱۴۰۲(: همه 
باید تلاش کنیم که آســایش مــردم را فراهم کنیم و به منافع 
عمومی با نگاه صنفی نگاه نکنیم و مردم باید بتوانند برای دریافت 
دارو از ســکوهای اینترنتی با نظارت سازمان غذا و دارو استفاده 
کنند.روابط عمومی وزارت ارتباطات، گزارش جلسه کمیسیون 
راهبری اقتصاد دیجیتال )۲/۱۰/۱۴۰۲(: وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در جلسه کمیسیون راهبری اقتصاد دیجیتال بر تدوین 
دســتورالعمل توزیع اینترنتــی دارو حداکثر تا قبل از دهه فجر 
تأکید کرد.وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی، مصاحبه با 
خبرگزاری صدا و ســیما )۷/۱۰/۱۴۰۲(: داروخانه ها می توانند با 
مسؤولیت خود در ارائه دارو به مردم از طریق سکوهای اینترنتی 
برای جلوگیــری از مراجعه حضوری مردم اقــدام کنند.رئیس 
ســازمان غذا و دارو، همایش معاونان غذا و داروی دانشگاه های 
علوم پزشــکی )۹/۱۰/۱۴۰۲(: دارورسانی اینترنتی درب منزل 
زیر نظر داروخانه ها به صورت آزمایشــی اجرایی شده و در حال 
تدوین دستورالعمل آن هستیم تا دسترسی مردم به دارو را درب 
منزل مهیا کنیم.معاون وزیر صمت، مصاحبه با خبرگزاری صدا 
و ســیما )۱۲/۱۰/۱۴۰۲(: مافیای دارو ادعا نیست، موثق است 
و پرونده های آن در قوه قضائیه در حال رســیدگی است.رئیس 

مجلس، جلســه سوال از وزیر بهداشــت درباره مشکلات حوزه 
درمــان و زنجیره تأمین و توزیع دارو )۱۹/۱۰/۱۴۰۲(: ما چنین 
موردی در طول این ۴ ســال نداشتیم، جلسه چهارم رسیدگی 
به این موضوع در صحن علنی نیز برگزار شــد ولی ما به عنوان 
مجلس نتوانستیم بحث دارو و مسائل درمان مردم را حل کنیم. 
مــا دو ماه دیگر فرصت می دهیم و باید شــاهد باشــیم که این 
موضوع به سمت اصلاح رفته و جامعه آثار آن را ملاحظه کنند، 
در غیر این صورت ما به عنوان مجلس از ابزار نظارتی اســتفاده 
می کنیم. دیوان محاسبات باید گزارش دقیقی از نحوه تخصیص و 
هزینه کرد اعتبارات حوزه سلامت به مجلس ارائه دهد.سخنگوی 
کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس، جلسه ســوال از وزیر 
بهداشــت درباره مشکلات حوزه درمان و زنجیره تأمین و توزیع 
دارو )۱۹/۱۰/۱۴۰۲(: حوزه درمان تنها حوزه ای که همچنان ارز 
۴۲۰۰ تومانی دریافت می کند ولی به طور وزنی افزایش قیمت 
۱۰۷ درصدی داشــته و کمبودهای دارویی که از گذشته وجود 
داشت به اوج خود رسیده اســت.ایزدخواه نماینده مردم تهران 
در مجلس، جلسه سوال از وزیر بهداشت درباره مشکلات حوزه 
درمان و زنجیــره تأمین و توزیع دارو )۱۹/۱۰/۱۴۰۲(: در حوزه 
دارو علاوه بر تخصیص بودجه، موضوع تبعیض و تعارض منافع 
نیز مطرح است، چون برخی از مسئولان چه در وزارت بهداشت 
و چه در اســتان ها خود دارای شرکت هستند یا واردکننده بوده 
یا داروخانه دارند اما متأســفانه بررسی نمی شــود.روح الامینی 
نماینده مردم تهران در مجلس، جلســه سوال از وزیر بهداشت 
درباره مشــکلات حــوزه درمان و زنجیره تأمیــن و توزیع دارو 
)۱۹/۱۰/۱۴۰۲(: تولیت وزارت بهداشت از مجلس نمره نظارتی 
خوبی نمی گیرد و نســبت به گذشته پرداخت از جیب بیماران 
بیشتر شده است.با وجود اظهارنظرها و پیگیری های متعدد دولت 
و مجلس از وزارت بهداشــت و ســازمان غذا و دارو برای تدوین 
ضوابط توزیع اینترنتی دارو، انجمن صنفی داروســازان برخلاف 
نظر داروخانه ها و صحبت های رسمی و غیررسمی آن ها در زمینه 
استقبال از همکاری با ســکوهای اینترنتی در چارچوب ضوابط 
برای تســهیل امور و توسعه بازار، در ماه های اخیر طی اطلاعیه 
رسمی روی سایت خود و ارســال پیام به داروخانه های سراسر 
کشور، فراخوان تجمع اعتراض آمیز یک بار در تاریخ ۶ دی مقابل 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی و مجدد در تاریخ ۲۳ 
دی مقابــل مجلس داده اند. جالب تــر اینکه در تجمعات مذکور 
تعداد بســیار محدودی )چند ده نفر( شرکت کرده و طبق اعلام 
شاهدان بخشی از آن ها اعضای هیئت مدیره انجمن و کارکنان 
آن ها بوده اند که نشــان از منافع عده ای در حفظ وضع موجود و 

عدم شفافیت ناشی از بسترهای الکترونیکی دارد.

رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران یکی از راه های جلوگیری از قاچاق زعفران را فروش 
ارز حاصــل از صادرات با قیمت توافقی عنوان کرد و گفت: دلیل قاچاق این محصول در 
کشــور ما موانع صادراتی اســت که با به کار بردن راهکارهایی می توان این معضل را تا 
حدودی مرتفع ساخت.به گزارش ایسنا، زعفران ایران بیش از ۹۰ درصد نیاز بازار جهان 
را تامین می کند بنابراین همواره مورد توجه افراد ســودجو برای کسب منافع از تجارت 
پــر رونق این محصول بــوده و این افراد به طور معمول برای کاهش هزینه های تولید با 
استفاده از مواد آلی و معدنی مختلف، دست به تقلب زده و زعفران های رنگ شده تقلبی 
و یا به صورت مخلوط با زعفران خالص با کیفیت و کمیت نامناســبی بسته بندی و به 
بــازار عرضه کرده و ســلامت مردم را نیز به خطر می اندازنــد.در همین زمینه - رئیس 
اتحادیــه صادرکنندگان زعفران - درباره نظارت بر بازار زعفران و اینکه اتحادیه نقشــی 
در روند صادرات ندارد، گفت: اداره اســتاندارد طبق ممیزیهای جهانی نسبت به صدور 
پروانه اســتاندارد و مجوز خروج محصول از گمرکات کشــور اقدام می کند.لزوم تشدید 
نظارت بر گمرکات سراسر کشور غلامرضا میری در خصوص لزوم تشدید نظارت ها در 
گمرک گفت: امکان دارد با توجه به اینکه خراســان به عنوان قطب تولید زعفران کشور 
است، نظارت ها در گمرک خراسان دقیق و کامل باشد، اما آیا این نظارت بر دیگر مبادی 
خروجی کشــور مانند تهران، تبریز، اصفهان، شیراز، کرمان و دیگر گمرکات کشور هم 
دقیق اســت؟وی افزود: این نظارت ها باید به صورت یکپارچه و در تمام مبادی رسمی 
خروجی کشــور صورت پذیرد و این الزام فقط مربوط به گمرکات خراســان نباشد. نیاز 
اســت با برگزاری نشست های تخصصی با متولیان امر به راهکارهای مناسب برای رفع 
موانع صادراتی همچنین راه های جلوگیری از صادرات تقلبی دست یابیم.رئیس اتحادیه 
صادرکنندگان زعفران در پاسخ به این سوال که چرا قیمت زعفران در بازار حاشیه خلیج 
فارس ارزان تر از داخل کشور است؟ گفت: ایران بزرگترین تولید کننده زعفران در جهان 
است، اما ســهم ما به دلیل محدودیت های داخلی و خارجی از بازار این محصول اندک 
اســت.به گفته وی قاچاق زعفران و ترکیب زعفران های صادراتی با زعفران های تقلبی 
توســط عده ای سودجو باعث شــده که زعفران ایران در بازار جهانی در برخی موارد تا 
۳۰ درصد از قیمتی که ما زعفران را از کشــاورز داخلی می خریم کمتر باشــد و ورود 
این زعفران های تقلبی به نام ایران به بازارهای جهانی ضمن به خطر انداختن نام برند 
زعفران ایران در جهان باعث می شود که صادرکنندگان قانونی نیز با مشکلات عدیده ای 
از جمله از دست دادن بازارهای صادراتی خود مواجه شوند.موانع صادارتی دلیل قاچاق 
زعفران میری عنوان کرد: با وضعیت کنونی متاسفانه حداقل در ماه  ۱۰ تن زعفران به 
صورت قاچاق از کشور خارج می شود، به طور مثال در همین دو ماه اخیر در مقایسه با 
ماه آبان و آذر سال گذشته، در هر کدام از این ماه ها هشت تن کاهش صادرات زعفران 

داشته ایم. این در حالی است که مصرف زعفران در کشورها رشد داشته است و این نشان 
می دهد که دلیل قاچاق این محصول در کشور ما موانع صادراتی است. امیدواریم فروش 
ارز به صورت توافقی هم در دســتورکار دولت قــرار گیرد.رئیس اتحادیه صادرکنندگان 
زعفــران تاکید کرد: دولت باید صادرکننــده را موظف به صادرات زعفران به میزانی که 
می خواهد، کند، در این صورت ارز به کشــور وارد و صادرکننده هم متعهد می شود ارز 
را برگردانــد که اگر تبعیت نکرد دولت جریمه هایی را در نظر بگیرد البته که تا الان هم 
هر چه زعفران از مبادی قانونی از کشــور خارج شده ارز آن به کشور برگشته است.وی 
افزود: خواسته صادرکننده این است که ارز حاصل از صادرات با قیمت توافقی به فروش 
برسد تا در نهایت از قاچاق این محصول جلوگیری کند. مسلما زعفران، جایگاه ویژه ای 
در سال های گذشــته در دنیا پیدا کرده است، ولی متاسفانه زعفران هایی که به صورت 
قاچاق از کشور خارج می شود با کیفیت نیست و این وجِهه زعفران کشور را در بازارهای 
جهانی به مرور خدشه دار می کند.میری با اشاره به اینکه در همین وضع موجود، قیمت 
زعفران در بازارهای جهانی با زعفرانی که از کشاورز خریداری می شود حدود ۳۰ درصد 
فرق دارد و کمتر اســت گفت: دلیلش این است که زعفران هایی که به کشورهای هدف 
عرضه می شود زعفران هایی با کیفیت پایین و تقلبی است. در واقع دلال و قاچاقچی توان 
رقابت را از صادرکننده گرفته و مشــتری که شناختی از این بازار ندارد تصورش بر این 
است که ما زعفران را گران به فروش می رسانیم. این موضوع اکنون به یک معضل برای 

صادرکننده تبدیل شده است.

رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران عنوان کرد

راهکارهای پیشنهادی برای جلوگیری از قاچاق زعفران

بر اساس نتایج انتخابات اتاق بازرگانی ایران، حسین پیرموذن به عنوان عضو هئیت رئیسه اتاق بازرگانی 
انتخاب شد.به گزارش ایسنا، امروز اول بهمن ماه )یکشنبه( انتخابات مجدد ریاست اتاق بازرگانی ایران 
در هشــتمین جلســه هیئت نمایندگان دور دهم اتاق ایران، بعد از هفت ماه اختلاف دولت و بخش 
خصوصی بر ســر انتخابات دور دهم اتاق، برگزار و صمد حســن زاده با کســب ۲.۸ رای رئیس اتاق 
بازرگانی ایران شــد.از بین چهار کاندیدا صمد حسن زاده ۲۰۸ رای، فرج الله معماری ۱۸۱ رای، احد 
عظیم زاده ۱۵ رای و مجتبی غیابی پنج رای کسب کردند و سه رای نیز باطله بود.اما با توجه به اینکه 
صمد حسن زاده پیش از این عضو هیئت رئیسه بود، در ادامه انتخابات دیگری برای عضو جایگزین او 
در هیئت رئیسه هم برگزار و حسین پیرموذن با ۱۸۶ رای به عنوان عضو هیئت رئیسه اتاق بازرگانی 
ایران انتخاب شد.محمود تولائی، علی اکبر عبدالملکی و خورشید گزدرازی نیز به ترتیب ۶۳،  ۲۵ و 

۸۷ رای کسب کردند و یک رای هم باطله بود.

میزان پیشرفت فیزیکی پروژه فاز زودهنگام خط انتقال آب دریای عمان به زاهدان با راهبری ایمیدرو، به 
۲۳ درصد رسید.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ســازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، با 
هدف تأمین آب شرب و صنعت در استان سیستان و بلوچستان با راهبری وزارت صنعت معدن و تجارت 
و ایمیدرو، فاز زودهنگام انتقال آب به زاهدان با اولویت در حال انجام است.عملیات ساخت خط انتقال آب 
دریای عمان به زاهدان و مشهد )کریدور شرق( از سال ۱۴۰۰ آغاز شده است. طول مسیر انتقال آب در فاز 
زودهنگام ۵۵۳ کیلومتر و حجم آب انتقالی ۱۰۰ میلیون مترمکعب در روز است.میزان پیشرفت کل پروژه 

انتقال آب دریای عمان تا مشهد با طول یک هزار و ۳۴۰ کیلومتر، به ۱۳ درصد رسیده است.

حسین پیرموذن نایب رئیس سوم اتاق 
بازرگانی شد

پیشرفت ۲۳ درصدی طرح انتقال آب 
دریای عمان به زاهدان
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گزیده خبر

تصمیم های لحظه ای خودزنی 
به بورس است

ــی  ــرایط فعل ــر ش ــا تغیی ــد ب ــذار بای ــت گ ــت: سیاس ــورس گف ــناس ب کارش
جذابیت هــای بــازار ســرمایه را بــه شــدت افزایــش دهد.علــی فراقــی کارشــناس 
ــا بیــان ایــن کــه در آخریــن  ــگار مهــر ب ــا خبرن ــازار ســرمایه در گفت وگــو ب ب
روز معاملاتــی دی مــاه شــاهد حرکتــی پــر عرضــه در بــازار بودیــم، گفــت: ایــن 
ــه نکــرده  ــروش را تجرب ــی کــه مدت هــا صــف ف هیجــان باعــث شــد نمادهای
بودنــد و بیشــتر در مــدار تعــادل بودنــد بــه صــف فــروش برســند و می تــوان 
در رأس آن نمــادی ماننــد شســتا را نــام بــرد کــه در اکثریــت چنــد مــاه اخیــر 
بــا تعــادل مثبــت و منفــی بــه کار خــود پایــان داده بــود و حــال پس از گذشــت 
مــدت زمــان بســیاری دوبــاره صــف فــروش شــدن را تجربــه کرد.فراقــی افــزود: 
مــوردی کــه بــه میــان می آیــد مقایســه چرخــش اردیبهشــت مــاه بــازار اســت 
ــرخ  ــرات ن ــان از تغیی ــازی نش ــفاف س ــیاری ش ــان بس ــدت زم ــس از م ــه پ ک
خــوراک در صنایعــی از بــازار داشــت کــه عمــلًا جــز یکــی از ســود ســاز تریــن 
ــت درازی  ــل دس ــاهد تمای ــوح ش ــه وض ــد ب ــث ش ــد و باع ــازار بودن ــع ب صنای
ــازار  ــازار باشــیم.این کارشــناس ب ــع در ب ــن صنای ــه ســود ای سیاســت گــذار ب
ــر  ــی اخی ــد روز معاملات ــت در چن ــر اس ــه مدنظ ــه ای ک ــزود: نکت ــرمایه اف س
ــازار از  ــش ب ــث چرخ ــه باع ــم ک ــازار بودی ــوه ای در ب ــای بالق ــاهد عرضه ه ش
محــدوده دو میلیــون و صــد و نــود هــزار واحــد شــاخص شــکل گرفــت و حتــی 
برخــی از افــراد کــه ایــن مــوارد، خصوصــاً عرضــه شــنبه را ناشــی از تنش هــا 
می دانســتند ولــی بــه ایــن موضــوع دقــت نکــرده بودنــد کــه مشــکل بــورس 
ــه ای. ــی و منطق ــن الملل ــائل بی ــه مس ــی اســت ن ــاس مشــکلات داخل ــر اس ب

فراقــی بــا بیــان ایــن کــه شــاهد انتشــار نامــه ای بــرای افزایــش نــرخ خــوراک 
ــت،  ــل را برداش ــد روز قب ــای چن ــرده از عرضه ه ــه پ ــم ک ــی ها بودی پالایش
ــه  ــی از چ ــه ناش ــدت گرفت ــبتاً ش ــای نس ــر عرضه ه ــل ت ــد روز قب ــت: چن گف
ــرون  ــات ب ــه اتفاق ــازار ب ــه ب ــک و توج ــلًا ریس ــت و عم ــازار اس ــی در ب اتفاق
ــه ریســکی درون مرزهــای  ــازار شــاهد تجرب مــرزی و عمــلًا امنیتــی نبــود و ب
خــود از ســمت سیاســت گــذار و مجــری بــود کــه برخــی از افــراد را بــا توجــه 
بــه اطــلاع زودتــر بــه ســمت فــروش و عقــب نشــینی از بــازار در ایــن وهلــه 
ــازار می رفــت هدایــت کــرد. ــالا از ب ــه ب کــه انتظــار حرکتــی دیگــر و رو ب

فراقــی بــا بیــان ایــن کــه در ایــن ناحیــه حســاس بــازار شــاهد تزریــق بــی 
ــوان انتظــار کاســته  ــی می ت ــه خوب ــازار هســتیم، گفــت: ب اعتمــادی در ب
شــدن عــده زیــادی از تقاضــا کننــدگان در بــازار را دانســت کــه حتــی بــه 
صــورت دســته ای بــا رفتــاری تکــرار شــونده بــه ســمت پله هــای خــروج 
بــازار حرکــت کننــد و هــم نظــر روی دکمــه فــروش نمادهــای خــود در 
ــه  ــراد غیرمنطقــی ب ــار اف ــوردی کــه شــاید در نحــوه رفت ــد م ــازار بزنن ب
ــازار گزینــه  نظــر برســد ولــی عمــلًا در وضعیــت حاضــر شــکل گرفتــه ب
ــا تغییــر  کنــار رفتــن از آن منطقی تریــن باشــد و سیاســت گــذار بایــد ب
ــد  ــش یاب ــه شــدت افزای ــازار ســرمایه را ب ــی جذابیت هــای ب شــرایط فعل
ــی  ــروج گروه ــد اردیبهشــت امســال و خ ــی مانن ــه رخ دادن اتفاقات وگرن

مــردم از بــورس دور از دســترس نیســت.

انتقال سهام عدالت متوفیان 
در ۴ بانک و ۴۴ کارگزاری 

رایگان است
ــه وراث از  ــان ب ــت متوفی ــهام عدال ــال س ــه انتق ــوط ب ــات مرب ــی خدم تمام
ــه  ــب ب ــزاری منتخ ــک و ۴۴ کارگ ــار بان ــراث« در چه ــامانه »می ــق س طری
ــت. ــی نیس ــه وجه ــت هیچ گون ــه پرداخ ــازی ب ــت و نی ــگان اس ــورت رای ص

بــه گــزارش خبرگــزاری مهــر، وراث متوفیــان ســهام عدالــت بعــد از مراجعــه 
ــخص  ــه آدرس »ddn.csdiran.ir« و مش ــرمایه ب ــازار س ــان ب ــه درگاه ذینفع ب
ــان  ــال ســهام متوفی ــد انتق ــاز فراین ــرای آغ ــده ب ــان تشــکیل پرون شــدن زم
ــیان و  ــت، پارس ــی، مل ــای »مل ــه بانک ه ــد ب ــه وراث بای ــت ب ــهام عدال س
ــعه  ــان، توس ــلات آرت ــه »معام ــب از جمل ــای منتخ ــارت« و کارگزاری ه تج
فــردا، آتیــه، ســهام پژوهــان، دانایــان پــارس، آبتیــن اســتاک، توســعه اندیشــه 
دانــا، آرمــان تدبیــر نقــش جهــان، شــاخص ســهام، ســهم آشــنا، ســاوآفرین، 
ســرمایه گذاری ملــی، آراد ایرانیــان، فارابــی، هامــرز، آســمان، نمــاد شــاهدان، 
ــان، هوشــمند رابیــن، شــهر،  آگاه، مبیــن ســرمایه، مفیــد، نهایــت نگــر، پوی
ــل  ــهام، مل ــازار س ــرو، ب ــش پیش ــه و بین ــا، اندیش ــردا، کاریزم ــران ف تدبیرگ
پویــا، آرمــون بــورس، آپادانــا، اقتصــاد بیــدار، خبــرگان، کالای خاورمیانــه، 
بانــک ســامان، رفــاه، ســپه، پاســارگاد، انصــار، تجــارت، ملــت و پارســیان، 

ــن« مراجعــه کننــد. ــی و کارآفری مل

افزایش ۱۱۰ هزار 
میلیارد ریالی سرمایه 

بانک کشاورزی

سرمایه بانک کشاورزی با ۱۱۰ هزار میلیارد ریال افزایش، به رقم ۳۳۵ هزار 
میلیارد ریال رسید.به گزارش بازرگانی خبرگزای مهر به نقل از روابط عمومی 
بانک کشــاورزی، سرمایه این بانک طی ۲ مرحله به مبالغ ۳۵ هزار میلیارد 
ریال از محل انتقال سهام پالایشگاه نفت امام خمینی )ره( و ۷۵ هزار میلیارد 
ریال به صورت نقدی طی ۹ ماهه ابتدای ســال جاری افزایش یافته است.

شایان ذکر است این امر که با حمایت و اعتماد دولت محترم و مجوز بانک 
مرکزی جمهوری اســلامی ایران صورت پذیرفته است، می تواند به افزایش 
توان حمایتی بانک کشاورزی از تولید و اشتغال در بخش کشاورزی و تحکیم 

بیش از پیش پایه های امنیت غذایی کشور منجر شود.

تولید در دور باطل تورم و وام
سهم ســرمایه در گردش در میزان تسهیلات پرداختی به 
بخــش صنعت و معدن از ۷۸ درصــد در ۹ ماهه ۱۴۰۱ به 
۸۲ درصد در ۸ ماهه ســال ۱۴۰۲ رســیده که نشان می 
دهــد تولید بیش از پیش دســت به دامان بانک ها شــده 
اســت.خبرگزاری مهر - گروه اقتصــاد؛ یکی از اصلی ترین 
چالش های حوزه تولید و صنعت، موضوع تأمین سرمایه در 
گردش است؛ حتی آنطور که رئیس سازمان صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتی می گوید ایــن موضوع از مهم ترین 
دلایل تعطیلی صنایع در کشــور محسوب می شود.در این 
بین شــبکه بانکی همواره به عنــوان راهکاری برای تأمین 
مالی تولید و صنعت در کشور مورد تاکید قرار گرفته است؛ 
در واقع واحدهای تولیدی و صنعتی )ســوای از تقاضاهای 
ســوداگرایانه( که طی ســال های گذشــته زیر فشار تورم، 
با افزایــش هزینه های تولید و در اغلب موارد با ســرکوب 
قیمتی مواجه شده اند، برای دستیابی به سرمایه در گردش 
دســت به دامان بانک ها می شوند.بررسی آخرین وضعیت 
تسهیلات دهی نظام بانکی به بخش های مختلف اقتصادی 
طی ۸ ماهه امســال نشان می دهد که بالغ بر دو هزار و ۳۷ 
هزار میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده که از این میزان 
۴۲ درصد به بخش خدمات، ۳۵.۵ درصد به بخش صنعت 
و معدن، ۱۰ درصد به بازرگانی، ۷ درصد به کشــاورزی و ۵ 
درصد به ســاختمان اختصاص داده شده است.در این بین 
اگرچه تسهیلات پرداختی به بخش تولید با افزایش مواجه 
بــوده اما هنوز هم رفتار نظام بانکی با این بخش قابل قبول 
نیست؛ لیلا مرادی مدیرکل دفتر محیط کسب و کار وزارت 
صمت در این رابطه می گوید: با توجه به فضای اقتصاد کلان 
کشور وسیاســت های ضدتورمی که از سوی بانک مرکزی 
اعمال شــده صنعت و به طور خاص تولید کنندگان کشور 
را با محدودیت تأمین منابع مالی مواجه است سیاست های 
ضدتورمی که از سوی بانک مرکزی اعمال شده صنعت و به 
طور خاص تولید کنندگان کشور با محدودیت تأمین منابع 
مالی مواجه است پس وزارت صمت به عنوان متولی تولید 
صنعتی و معدنی کشــور ناگزیر کــه از تمام منابعی که در 
اختیار دارد حداکثر اســتفاده را داشته باشد.وی ادامه داد: 
یکی از منابع قابل دسترس بندهای قانون بودجه است که 
عمومــاً هم با هدف حفظ اشــتغال و جلوگیری از تعطیلی 
بنگاه های تولیدی و رشــد استفاده می شود. هرچند که در 
حــال حاضر این منابع ظرفیت خوبی را برای تبدیل امکان 
تلفیق بــا منابع بانکی ایجــاد کردند.مدیرکل دفتر محیط 

کســب و کار وزارت صمت بیان کــرد: روند کلی پرداخت 
تسهیلات از ســوی بانک های عامل مشکلات اساسی برای 
صنعــت ایجاد کرده بــه خاطر همیــن از بانک های عامل 
انتظار داریم که ســرعت پرداخت تسهیلات را بیشتر و هم 
اینکه نســبت پرداخت سرمایه ثابت و سرمایه در گردش را 
حتمــاً رعایت کنند.وی گفت: زمان قــرارداد و زمان جذب 
این منابع تا شــهریور ماه سال آینده اســت اما با توجه به 
شــرایط خاص موجود بخش صنعت نیــاز به تزریق منابع 
داریم. آمار مربوط به تولید در فصل پاییز خروجی نه چندان 
خوب را نشــان می دهد.مرادی یادآور شد: تولید کنندگان 
تحت فشار هستند و در سالی که شعار آن تولید است باید 
همه ی نهادها و دستگاه ها دست به دست هم دهند. منابع 
مالی بخش اصلی و محرک موتور تولید کشــور است. قطعاً 
تولیدکنندگان برای تأمین مواد اولیه، تولید و بازســازی به 
ســرمایه ثابت نیاز دارند که باید فکر عاجلی نسبت به این 
موضوع شــود.تولید هر روز محتاج تر از دیروزبر این اساس، 
بررســی وضعیت بخش صنعت و معدن بیانگر آن است که 
این بخش بیش از پیش نیازمند تأمین نقدینگی و سرمایه 

در گردش شده است، چراکه ســهم سرمایه در گردش در 
میزان تســهیلات پرداختی به بخش صنعت و معدن از ۷۸ 
درصد در ۹ ماهه ۱۴۰۱ بــه ۸۲ درصد در ۸ ماهه منتهی 
به آبان سال ۱۴۰۲ است.جزئیات تسهیلات اعطاشده به این 
بخش نیز حاکی از آن است که تسهیلات پرداختی به منظور 
تأمین سرمایه در گردش در بخش صنعت و معدن، مجموعاً 
۸/۱۶۴/۹۵۶ میلیارد ریال بوده اســت. در ماه های فروردین 
۵۰۸۷۱۹ میلیارد ریال، در اردیبهشــت ۹۹۰۶۷۳ میلیارد 
ریال، در خرداد ۱۰۳۰۵۰۸ میلیارد ریال، در تیر ۱۰۱۶۰۴۰ 
میلیارد ریال، در مرداد ۱۲۰۲۷۰۴ میلیارد ریال، در شهریور 
۱۲۴۳۰۵۳ میلیارد ریال، در مهر ۱/۰۳۴/۰۵۴ میلیارد ریال 
و در آبان ۱/۱۳۹/۲۰۳ میلیارد ریال تسهیلات پرداخت شده 
است.بررســی دقیق تر تسهیلات اعطایی به بخش صنعت و 
معدن کشــور طی ۸ ماهه امســال نشان می دهد که سهم 
صنعت از دریافت تســهیلات صاحبان کسب وکار حقوقی و 
غیرحقوقی ۳۵.۹ درصد بوده است.بر این اساس، در بخش 
ایجاد ۱۱۹۳۱۷۲ میلیارد ریال، در بخش تأمین سرمایه در 
گردش ۸۱۶۴۹۵۶ میلیارد ریال، در بخش توسعه ۴۳۴۳۴۷ 

میلیارد ریال، در بخش قرض الحسنه ایثارگران ۲۵۶ میلیارد 
ریال، در بخش قرض الحسنه بهزیستی ۱۷۴۷ میلیارد ریال، 
در بخش قرض الحســنه کمیتــه ۱۳۴۷۶ میلیارد ریال، در 
بخش قرض الحسنه اشتغال ۲۳۳۲۷ میلیارد ریال، در بخش 
تعمیرات ۶۸۵۴ میلیارد ریال، در بخش جعاله تعمیر مسکن 
۷۹۳ میلیارد ریال، در بخش خرید مســکن غیرنوساز ۲۲۰ 
میلیارد ریال، در بخش خرید مسکن نوساز ۳۲۷۸۸ میلیارد 
ریــال، در بخــش خرید کالای شــخصی ۲۵۲۷۹ میلیارد 
ریال، در بخش خرید خودروی شــخصی ۱۲ میلیارد ریال، 
در بخش ودیعه مســکن ۱۴۵ میلیــارد ریال و در مجموع، 
۵۰۲/۸۹۸/۹ میلیارد ریال تســهیلات پرداخت شده است.

تــورم، صنعت را در دور باطل گرفتار کرده اســت وضعیت 
بغرنج تولید در دســتیابی به سرمایه در گردش که هر روز 
هم بیشــتر از دیروز می شــود بر یک نکته تاکید می کند و 
آن اینکه دولت باید اولویت نخست خود را کاهش نرخ تورم 
قرار دهد چراکه هر چقدر افســار تورم رهاتر باشد به همان 
میزان نیز صنایع در بخش های مختلف به ویژه در استخدام 
نیروی کار، هزینه خرید مواد اولیه و موجودی مواد اولیه در 
تنگنا قرار می گیرند و همین مســاله موجب افزایش تمایل 
این بخش به دریافت تسهیلات بیشتر می شود.البته وظیفه 
نظــام بانکی کمک به بخش تولید اســت اما دو نکته نباید 
فراموش شود؛ نخست آنکه شبکه بانکی به دلیل چالش های 
فراوانی که دارد نمی تواند به عنوان ابزار قابل اعتمادی برای 
رفع نیازهای صنعــت و تولید نقش آفرینی کند؛ موضوعی 
که موجب می شــود صنعت کشور در یک دور باطلی بیفتد 
که از یک طرف نیاز به ســرمایه در گردش دارد و از طرف 
دیگر نمی تواند این نیاز خود را برطرف کند و درگیر روابط 
ناســالم با نظام بانکی می شود.همچنین علاوه بر مساله یاد 
شده، بسیاری از واحدهای تولیدی با توجه به تورم موجود 
و شــرایطی که دارند، توان بازپرداخت تسهیلات دریافتی 
را ندارنــد که همین امر موجب افزایــش معوقات بانکی و 
جریمه های سرسام آور روزانه می شود.بنابراین همانطور که 
تاکید شــد، دولت باید تمام توان خود را در جهت کاهش 
نرخ تورم و رقابتی و بهره ور کردن صنایع کشور قرار دهد و 
در ادامه نظام بانکی را ملزم به ارائه تســهیلات ارزان قیمت 
به بخش تولید کند، زیرا در غیر این صورت، ســتون فقرات 
اقتصاد کشور درگیر رکود و بدهی هایی می شود که تبعات 

سختی را به همراه خواهد داشت.

شــاخص کل بورس در ابتدای معاملات امروز با ریزش بیش از ۱۲ هزار واحدی مواجه شــده است.به گزارش خبرنگار مهر، 
شاخص کل بورس تا به این لحظه ریزش را تجربه کرده است، در ۱ ساعت و ۲۳ دقیقه ای که از بازار می گذرد ارزش معاملات 
خرد عدد ۳,۰۲۰ میلیارد تومان را به ثبت رسانده است.در یک هفته گذشته برآیند معاملات در بازار سهام، خروج نقدینگی 
حقیقی )فروش حقیقی به حقوقی( به ارزش ۱,۹۰۲ میلیارد تومان را نشان می دهد. امروز نیز روند خروج نقدینگی حقیقی 
برای ششمین روز متوالی با ثبت رقم ۴۸۶ میلیارد تومان همچنان ادامه دارد. در یک هفته گذشته بر شدت خروج هم نسبت 
به میانگین ماهانه افزوده شــده اســت.برآیند معاملات صندوق های درآمد ثابت نیز در یک هفته گذشته حاکی از ۷۶۸ میلیارد تومان خروج نقدینگی حقیقی از این 
صندوق ها اســت. خروج نقدینگی از این صندوق می تواند نکته مثبتی برای بازار ســهام باشد. امروز نیز روند خروج نقدینگی حقیقی از صندوق های درآمد ثابت برای 
دومین روز متوالی با ثبت رقم ۱۱۹ میلیارد تومان همچنان ادامه دارد. در یک هفته گذشته شیب خروج از این صندوق ها هم نسبت به میانگین ماهانه در حال افزایش 
است.ارزش صف های خرید ۶۱ میلیارد تومان است که کاهش ۷۶ میلیارد تومانی نسبت به میانگین هفتگی را نشان می دهد.همچنین ارزش صف های فروش هم با 

کاهش ۱۸ میلیارد تومانی نسبت به میانگین هفتگی همراه بوده و در محدوده ۶۰۸ میلیارد تومان قرار دارد.

رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران گفت: با سیاست و اقدامات جدید بانک مرکزی قیمت طلا از اوج خود کاهش پیدا کرد؛ 
اما هنوز نسبت به قیمت های قبلی بالاتر است.نادر بذرافشان رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر تهران در 
گفت وگو با مهر اظهار کرد: از اواسط هفته گذشته شاهد افزایش قیمت طلا بوده ایم به طوری که سکه حدود ۳.۵ میلیون 
تومان گران شد و قیمت هر گرم طلای ۱۸ عیار نیز ۹۲ هزار تومان افزایش یافت؛ اما با اعلام بانک مرکزی مبنی بر عرضه 
شــمش در مرکز مبادله ارز و طلای ایران و عرضه سکه جدید با طرحی نو، قیمت طلا کاهشی شد.وی افزود: با رویکرد 
جدید بانک مرکزی قیمت طلا و ســکه کاهشی شــد به طوری که طی یک روز قیمت سکه ۲.۵ میلیون تومان کاهش 

یافت؛ بنابراین از اوایل هفته شاهد کاهش قیمت ها و ایجاد روند نزولی در بازار طلا بوده ایم که خوشبختانه عرضه طلا در مرکز مبادله نیز از روز چهارشنبه کلید خورد.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران بیان کرد: دولت طی یک ســال گذشــته رویکرد مثبتی را دنبال کرده که در آن شــرکت ها در قبال صادرات کالای خود طلا وارد 
می کنند که این رویکرد باعث حل مشکلات تولید شده و ضعف کشور در حوزه شمش را نیز حل کرده است.وی افزود: بانک مرکزی برای افزایش نظارت، کنترل و 
شناسایی مصرف کنندگان واقعی، عرضه طلا در مرکز مبادله را از امروز عملیاتی کرد، همچنین اتحادیه طلا و جواهر تهران نیز به عنوان مرجع این صنعت بر حوزه 

طلا کنترل هایی خواهد داشت.

چرا افزایش قیمت سکه و طلا متوقف شد؟ریزش ۱۲۲۶۰ واحدی شاخص کل بورس

وزیــر اقتصــاد گفــت: بانــک هــای تحــت مدیریــت دولــت تــا پایــان اســفندماه 
ایــن میــزان بــه ۱۴۰ هــزار میلیــارد تومــان مــی رســد کــه در مجمــوع بیــش 
ــت  ــت مدیری ــای تح ــرمایه بانک ه ــش س ــان افزای ــارد توم ــزار میلی از ۲۷۰ ه
ــارد  ــزار میلی ــال ۱۴۰ ه ــان س ــا پای ــا ت ــدوزی: بانک ه ــد بود.خان ــت خواه دول
ــی  ــگار سیاس ــزارش خبرن ــه گ ــت ب ــد داش ــرمایه خواهن ــش س ــان افزای توم
خبرگــزاری فــارس، ســید احســان خانــدوزی روز چهارشــنبه در حاشــیه جلســه 
ــگاران اظهــار داشــت: ســال گذشــته افزایــش  هیــات دولــت و در جمــع خبرن
کفایــت ســرمایه بانک هــا ۹۸ هــزار میلیــارد تومــان بــود کــه در ســال ۱۴۰۰، 
ــارد  ــزار میلی ــه ۴۳ ه ــت ب ــت دول ــت مدیری ــای تح ــرمایه بانک ه ــش س افزای
ــا بیــان اینکــه تــا پایــان اســفندماه ایــن میــزان بــه ۱۴۰  تومــان رســید.وی ب
هــزار میلیــارد تومــان مــی رســد کــه در مجمــوع بیــش از ۲۷۰ هــزار میلیــارد 
تومــان افزایــش ســرمایه بانک هــای تحــت مدیریــت دولــت خواهــد بود.وزیــر 
اقتصــاد و امــور دارایــی بیــان کــرد: ایــن در حالــی اســت کــه در پایــان ســال 
ــت در همــه دولت هــای  ــت دول ۹۹ مجمــوع ســرمایه بانک هــای تحــت مدیری
گذشــته در مجمــوع ۲۷۰ هــزار میلیــارد تومــان بــوده اســت.خاندوزی افــزود: 
در دو ســال و نیــم اخیــر تــا پایــان اســفندماه معــادل کل ســرمایه تــا پیــش 

از ایــن دولــت بانک هــای تحــت مدیریــت دولــت بــه ســرمایه اضافــه خواهیــم 
کــرد کــه تــوان و قــدرت اعتباردهــی بانــک هــا افزایــش یابــد تــا بتوانیــم بــرای 
ــدگان و  ــاز تولیدکنن ــع نی ــوان اعتباردهــی و تســهیلات و رف ۱۴۰۳ و ۱۴۰۴ ت
ــرخ ارز  ــش ن ــرد.وی در خصــوص افزای ــرار گی ــری ق ــت بهت ــردم را در وضعی م
ــه  ــه ب ــه و حمل ــات در منطق ــا اتفاق ــز یادآورشــد: ب ــای گذشــته نی طــی روزه
ــی  ــلادی چین ــو می ــال ن ــاز س ــه آغ ــری از جمل ــولات دیگ ــن و تح ــردم یم م
هــا بســیاری از حوالــه هــا بــه ناچــار بایــد تســویه مــی شــد و مجموعــه ایــن 
تدابیــر موجــب افزایــش نــرخ ارز در بــازار شــد کــه بــا ورود بانــک مرکــزی طــی 
ــر اقتصــاد و امــور  ــرخ ارز خواهیــم بود.وزی روزهــای آینــده شــاهد ثبــات در ن
دارایــی دربــاره ســنگ اندازی بانک هــا در ارائــه تســهیلات بــا وجــود تاکیــدات 
رئیــس جمهــور نیــز گفــت: دســتور آیــت الله رئیســی در مجمــع عمومــی بانــک 
ــوی  ــه از س ــن زمین ــی در ای ــیار خوب ــدات بس ــت و تمهی ــدی اس ــزی ج مرک
ــک  ــان داشــت: بان ــده اســت.خاندوزی بی ــران اندیشــیده ش ــزی ای ــک مرک بان
مرکــزی ۱۲۰ هــزار مــورد افزایــش ســهمیه پرداخــت وام ازدواج را بــه شــبکه 
بانکــی کشــور ابــلاغ کــرده و اکنــون نیــز بیــش از ۱۰۰ هــزار مــورد افزایــش 
ظرفیــت پرداخــت وام فرزنــدآوری از ســوی بانــک مرکــزی ابــلاغ شــده اســت.

خاندوزی: بانک ها تا پایان سال ۱۴۰ هزار میلیارد تومان افزایش 
سرمایه خواهند داشت
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گزیده خبر

کاهش فاحش حمایت از رژیم 
صهیونیستی در جهان

نتایج یک نظرسنجی تازه نشان می دهد که در پی جنگ غزه، حمایت جهانی 
از رژیم صهیونیستی به شکل چشمگیری کاهش پیدا کرده است.به گزارش 
ایسنا، روزنامه تایمز با اشاره به داده های موسسه »مورنینگ کانسالت« نشان 
می دهد که حمایت از رژیم صهیونیســتی در سرتاسر جهان با وقوع جنگ 
غزه، به شــدت کاهش یافته اســت.»محبوبیت خالص« این رژیم در سطح 
جهانی - که پس از تفریق درصد کســانی که نظر منفی به اســرائیل دارند 
از کســانی که نظر مثبت دارند به دست می آید - از ماه سپتامبر تا دسامبر 
۱۸.۵ درصد کاهش یافت. داده های به دست آمده نشان داد که از میان ۴۳ 
کشور که این نظرسنجی در آن ها انجام شد، محبوبیت رژیم صهیونیستی در 
۴۲ کشور کاهش یافته است.مردم چین، آفریقای جنوبی، برزیل و چندین 
کشور آمریکای لاتین که تا پیش از این دیدگاه مثبتی به رژیم صهیونیستی 
داشتند، حال درباره این رژیم نظر منفی دارند. مردم کشورهایی مانند ژاپن، 
کره جنوبی و انگلیس هم که از قبل دیدگاه منفی به اســرائیل داشــتند، 
حال شــاهد افزایش این دیدگاه های منفی هستند. محبوبیت خالص رژیم 
صهیونیستی در ژاپن از »منفی ۲۹.۹ به منفی ۶۲«، در کره جنوبی از »منفی 
۵.۵ به منفی ۴۷.۸« و در انگلیس از »منفی ۱۷.۱ به منفی ۲۹.۸« رســیده 
است.»سانت فریزبی«، معاون بخش اطلاعات سیاسی در مورنینگ کانسالت 
گفت: این داده ها نشان می دهند که اسرائیل حالا در جامعه بین المللی چه 
مســیر دشواری در پیش دارد.جنگ غزه با عملیات طوفان الاقصی آغاز شد 
که در آن حماس ۱۲۰۰ صهیونیســت را کشــته و ۲۴۰ تن را به اســارت 
گرفت. اسرائیل در حملات متعاقب خود – که تل آویو آن ها را تلافی جویانه 
می داند - دســت کم ۲۴ هزار فلسطینی را به شــهادت رسانده، بیش از دو 
میلیون تن از ســاکنان غــزه را آواره کرده و نواحی شــمالی این باریکه را 
به منطقه ای غیرقابل سکونت بدل کرده است. دیوان بین المللی دادگستری 
در لاهه هفته گذشته شــکایت آفریقای جنوبی علیه رژیم صهیونیستی را 
پذیرفتــه و اعلام کرد که درباره اتهام نسل کشــی این رژیم در غزه تحقیق 
می کند.نظرسنجی مورنینگ کانسالت در ۴۳ کشور در طول یک ماه انجام 
شــد و در هر کشور ۳۰۰ تا ۶۰۰۰ شرکت کننده در آن حضور داشتند.تنها 
کشــور ثروتمندی که در آن هنوز هم رژیم صهیونیستی میزان محبوبیت 
خالص مثبتی دارد، ایالات متحده اســت. محبوبیت این رژیم در آمریکا از 
ماه سپتامبر تا ماه دسامبر از ۱۸.۲ به ۱۶ کاهش یافت.این نظرسنجی نشان 
داد که تداوم حمایت آمریکا از رژیم صهیونیســتی در عرصه جهانی آمریکا 
را با مشکلاتی مواجه خواهد کرد، به خصوص در جهان عرب. در بازه زمانی 
مشابه از سپتامبر تا دسامبر، محبوبیت آمریکا در مصر از مثبت ۴۱.۱ درصد 
بــه منفی ۱۴.۹ درصد کاهش یافت. در عربســتان نیز محبوبیت آمریکا از 
۱۲.۲ درصد به منفی ۱۰.۵ درصد کاهش پیدا کرد.فریزبی با اشاره به تاثیر 
این تغییرات بر تلاش آمریکا برای عادی سازی روابط کشورهای عربی با رژیم 
صهیونیستی گفت که بسیاری رهبران کشورهای حاشیه خلیج فارس در روند 
عادی سازی روابط خود با اسرائیل، احتیاط زیادی برای پیشبرد این هدف در 
چشمان مردم خود به خرج داده اند و حالا با کاهش محبوبیت این رژیم در 

جامعه جهانی، روند عادی سازی حتی دشوارتر از قبل خواهد شد.

سوئیس در اندیشه برگزاری 
کنفرانس صلح اوکراین در ۲۰۲۴

رئیس جمهوری سوئیس گفت، احتمال برگزاری کنفرانس صلح اوکراین در 
سال جاری میلادی توسط برن وجود دارد.به گزارش ایسنا، »ویولا آمهرد« 
 Schweiz am Wochenende رئیس جمهوری سوئیس در گفت وگو با روزنامه
گفت: این کنفرانس باید به طور قطع در ســال ۲۰۲۴ برگزار شــود. بدون 
حضور روســیه، این اجلاس بعید است که به یک نشست اصلی صلح بدل 
شود. روسیه احتمالا حضور نخواهد داشت، اما ما به دنبال گفت وگو با سایرین 
هستیم.رئیس جمهوری سوئیس در عین حال اشاره کرد که این کشور نیز 
با روسیه در تماس است، افزود: سوئیس با همه صحبت می کند. در چند روز 
گذشته چندین بار به من گفته شده که چقدر این مهم است و چقدر همه 
خوشحال هستند که کسی می تواند با همه صحبت کند. کانال های ارتباطی 
وجود دارد و آنها باز هستند.در حال حاضر مشخص نیست که این اجلاس در 
سطح وزیران یا سران دولت واقعا برگزار خواهد شد.آمهرد اذعان کرد: البته 
یک خطر کوچک وجود دارد که ما در سازماندهی اجلاس موفق نشویم. اما 

اگر سوئیس تلاش نکند، قطعا این اتفاق نخواهد افتاد. 

ایتالیا ارسال تسلیحات 
برای »اسرائیل« را از ۷ 
اکتبر متوقف کرده است

وزیر امور خارجه ایتالیا گفت که کشورش ارسال تسلیحات برای »اسرائیل« 
را زمان آغاز جنگ غزه در هفتم اکتبر تا کنون متوقف کرده است.به گزارش 
خبرگــزاری مهر به نقل از خبرگزاری آناتولی، وزیر امور خارجه ایتالیا گفت 
که کشــورش از ۷ اکتبر ارسال تسلیحات برای اسرائیل را متوقف کرده و از 
آن زمان تاکنون هیچ نوع سلاحی در اختیار تل آویو قرار نداده است.»آنتونیو 
تاجانــی« این موضوع را در جمع خبرنــگاران در واکنش به انتقادات »الی 
شلاین« رهبر حزب دموکرات ایتالیا در پی درخواست او از دولت کشورش 
برای توقف فروش تسلیحات به اسرائیل اعلام کرد.تاجانی که علاوه بر وزارت 
امور خارجه سمت معاونت نخست وزیری را نیز بر عهده دارد، افزود: دعوت 
شلاین هیچ توجیهی ندارد چرا که دولت ایتالیا از هفتم اکتبر تا کنون هیچ 
سلاحی برای اسرائیل ارسال نکرده است.وی تصریح کرد: ما تصمیم گرفتیم 
از ۷ اکتبر دیگر ســلاحی به اســرائیل نفرستیم، بنابراین نیازی به بحث در 
مورد این موضوع نیست.وزیر امور خارجه ایتالیا همچنین از آمادگی کشورش 
برای اعزام نیروهای حافظ صلح به غزه زیر چتر سازمان ملل خبر داد.آنتونیو 
تاجانی پیشتر هم طی سخنانی گفته بود که اسرائیل در غزه غیرنظامیان را 

هدف حمله قرار می دهد.

کارشناس مسائل غرب آسیا:

 تاب آوری رژیم صهیونیستی در حال از دست رفتن است

کارشــناس مسائل غرب آســیا با بیان اینکه به اعتقاد بسیاری از 
تحلیلگران مسائل منطقه، رژیم صهیونیستی به هیچ عنوان شرایط 
بازگشــت به قبل از عملیات طوفان الاقصی را ندارد گفت: به نظر 
می رسد تاب آوری رژیم صهیونیستی در برابر تحولات در حال از 
دســت رفتن است.به گزارش ایسنا، با گذشت بیش از ۱۰۰ روز از 
عملیات طوفان الاقصی و جنگ در غزه رژیم صهیونیستی که در 
آغاز شــعارهای زیادی مبنی بر ادامه جنــگ تا نابودی حماس و 
آزادی اسرای صهیونیستی را مطرح می کرد، هنوز حتی نتوانسته 
اوضاع داخلی خودش را سامان دهد و به وعده هایی که به مردمش 
داده بــود، عمل کند.ناتوانی رژیم صهیونیســتی در این جنگ به 
حدی رسیده که رسانه های این رژیم نیز اذعان کردند که در هیچ 

جنگی به اندازه تجاوز فعلی به نوار غزه شــکاف بین ســران رژیم 
صهیونیستی و شهرک نشینان وجود نداشــته است.این رسانه ها 
همچنین اعتراف کردند که صهیونیســت ها هیــچ گاه تا این حد 
ناتوان نبوده اند و جنگ غزه بیشــتر از جنگ های سابق برای آنها 
آزار دهنده و حقارت بار بوده است.کارشــناس مسائل غرب آسیا: 
تاب آوری رژیم صهیونیســتی در حال از دست رفتن است»سید 
رضا صدرالحســینی« در گفت وگو با ایســنا با بیان اینکه بیش از 
۱۰۰ روز از جنایات رژیم صهیونیستی با حمایت همه جانبه ناتو 
به ویژه آمریکا علیه مردم غزه می گذرد، گفت: رژیم صهیونیستی 
در ابتدای این تحولات شعار نابودی حماس، از بین بردن تونل های 
مقاومت، دســتگیری فرماندهان ارشــد حماس و آزادی اسرای 

صهیونیستی را می داد ولی بعد از ۱۰۰ روز هنوز به هیچ یک از این 
شعارها نرسیده است.وی تصریح کرد: این رژیم بعد از مدتی ادعاها 
و شعارهای خود در این زمینه را کاهش داد و گفت اولویت اولش 
آزادی اســرای رژیم صهیونیستی است و بعد از آن به موارد دیگر 
می پردازد. این رژیم در مورد تحقق این هدف نیز به نتیجه نرسیده 
است و اکنون می بینید که بعضی از اسرای رژیم صهیونیستی به 
خاطر بمباران کور این رژیم کشته شده اند.این کارشناس مسائل 
غرب آسیا با بیان اینکه در این مدت جبهه های مختلفی علیه رژیم 
صهیونیستی باز شده است، افزود: چنانکه دیدید آقای گالانت وزیر 
دفاع رژیم صهیونیســتی در اظهاراتی گفت که این رژیم با هفت 
چالش بزرگ روبرو اســت که برخــی از این چالش ها به تحولات 

داخلی ایــن رژیم باز می گردد.»یوآو گالانــت« وزیر جنگ رژیم 
صهیونیستی اخیرا با اذعان به ناتوانی در برابر حزب الله لبنان، تاکید 
کرد: در برابر حزب الله باید با آنها به یک توافق سیاســی برســیم 
زیرا نمی توانیم آنها را به طور کامل نابود کنیم.کارشــناس مسائل 
غرب آســیا: تاب آوری رژیم صهیونیستی در حال از دست رفتن 
استصدرالحسینی با بیان اینکه در داخل کابینه رژیم صهیونیستی 
و مقامات این رژیم اختلافات جدی وجود دارد، افزود: از دیگر سو 
شاهد این هستیم که اعتراضات و فشارهای داخلی علیه دولت این 
رژیم افزایش پیدا کرده و تظاهرکنندگان خواستار این شدند که این 
رژیم اقدامات بیشتری برای آزادی اسرا انجام دهد.وی با بیان اینکه 
با توجه به اقدامات نیروهای مسلح یمن در دریای سرخ به اعتقاد 
بسیاری از کارشناسان ستون فقرات اقتصادی رژیم صهیونیستی 
شکسته شده است، خاطرنشان کرد: از دیگر سو تنفر عمومی در 
بین مردم جهان علیه رژیم صهیونیستی افزایش پیدا کرده است 
چنانکه شاهد برگزاری اعتراضات و تظاهرات علیه جنایت های این 
رژیم در کشورهای مختلف دنیا در این مدت بوده و هستیم.ارتش 
رژیم صهیونیســتی نیز اخیرا اذعان کرد که جنگ علیه غزه در به 
صفر رساندن پرتاب موشک از این باریکه علیه اراضی اشغالی موفق 
نخواهد شد.مسئولان نظامی این رژیم که خواستند هویتشان فاش 
نشــوند، تاکید کردند تعمیق و گسترش جنگ در محدود کردن 
توانمندی های موشکی در غزه ســهیم خواهد بود.آنها همچنین 
اعــلام کردند، اما حتی اگر جنگ با موفقیت رژیم صهیونیســتی 
در دستیابی به اهدافش به پایان برسد، برآوردها نشان می دهد که 
پرتاب موشک از نوارغزه ممکن است ادامه یابد.کارشناس مسائل 
غرب آســیا: تاب آوری رژیم صهیونیستی در حال از دست رفتن 
استصدرالحســینی ادامه داد: به نظر می رسد همه این موضوعات 
و همچنین اختلاف تاکتیکی رژیم صهیونیستی و آمریکا، شرایط 
نابســامانی را برای صهیونیست ها ایجاد کرده و به اعتقاد بسیاری 
از تحلیلگران منطقه رژیم صهیونیســتی به هیچ عنوان شــرایط 
بازگشــت به قبل از عملیــات طوفان الاقصی را نــدارد و به نظر 

می رسد تاب آوری این رژیم در حال از دست رفتن است.

ســفیر سابق پاکستان در ایران با اشاره به اینکه روابط حسنه میان دو طرف برای 
دشــمنان آزاردهنده اســت، بر لزوم ارتقای مناسبات تهران و اسلام آباد در زمینه 
های مختلف تأکید کرد.خبرگزاری مهر، گروه بین الملل: در پی اعلام ازســرگیری 
مجدد روابط میان تهران و اسلام آباد و بازگشت آن به حالت عادی، وزارت خارجه 
پاکستان روز جمعه از توافق با ایران پیرامون کاهش تنش در روابط دوجانبه خبر 
داد. این وزارتخانه اعلام کرد تهران و اســلام آباد پیرامون کاهش تنش دوجانبه به 
توافق رسیدند. پاکستان و ایران اعلام کردند پیرامون افزایش همکاری و هماهنگی 

در زمینه مبارزه با تروریسم توافق کرده اند.
در همین ارتباط، خبرنگار مهر گفت وگویی را با »رفعت مســعود« ســفیر سابق 
پاکســتان در ایران انجام داده اســت که مشــروح آن را مطالعه می کنید؛رفعت 
مســعود در ابتدای سخنان خود اظهار داشــت: از اتفاقات اخیر که میان دو کشور 
اســلامی ایران و پاکســتان افتاد بسیار ناراحت شــدم، زیرا ایران را نه تنها کشور 
دوســت بلکه برادر خود می دانیم. الحمدلله اوضاع بهتر شده است و بزودی سفرای 
دو کشــور فعالیت هایشان را از سر می گیرند.وی افزود: در منطقه مشکل تروریسم 
وجود دارد و مرزهای دو کشــور درگیر تروریســت ها هستند. وقتی من به عنوان 
سفیر پاکســتان در ایران حضور داشتم، مسؤولان جمهوری اسلامی درمورد گروه 

تروریستی جیش العدل )جیش الظلم( با ما صحبت می کردند.سفیر سابق پاکستان 
در ایران تصریح کرد: ما روابط خیلی خوبی داشــتیم و وقتی در مرزمان از حضور 
تروریست ها با خبر می شدیم به ایران اطلاعات می دادیم.وی عنوان کرد: فعالیت های 
تجاری ایران و پاکســتان اخیراً بسیار گســترده شده بود و افتتاح مرزهای تجاری 
توســط دو کشور برای مرز نشینان هر دو طرف بســیار مسرت بخش بوده است.

خانم رفعت مســعود یادآور شد: روابط خوب ایران و پاکستان برای دشمنان هر دو 
کشور بسیار آزاردهنده اســت. آنها نمی خواهند این دو کشور باهم دوست باشند. 
دشمن می خواهد ایران و پاکستان در مرزها درگیر باشند.وی آمریکا و اسراییل را 
عامل اصلی ناامنی دانست و افزود: ایران اعلام کرد که اقدام این کشور علیه مردم 
یا نظامیان پاکستان نبوده است. دشمن هم که قصد خصومت ورزی با ما را داشت 
به دنبال تنش بیشتر میان این دو کشور اسلامی بود.سفیر سابق پاکستان در پایان 
گفت: الحمدلله اوضاع اکنون بهتر شده و باید تلاش کنیم که روابطمان به جایی که 
قبل از این اتفاقات قرار داشت، بازگردد. لازم است تجارت میان دو کشور گسترش 
یابد و همکاری های سیاسی و نظامی بیشتر شود. از اینکه در کوتاه ترین زمان ممکن 
روابط ایران و پاکستان بهتر شد بسیار خوشحالم و امیدوارم که این روابط بیش از 

پیش گسترش یابد.

سفیر سابق پاکستان در ایران:

روابط حسنه ایران و پاکستان برای دشمنان آزاردهنده است

»وانــگ یی« وزیر امور خارجه چین تأکید کرد که کشــورش از همه تلاش ها بــرای توقف درگیری ها و برقراری صلح در 
خاورمیانه و تشــکیل کشور مستقل فلســطین حمایت می کند.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از روسیا الیوم، وزیر امور 
خارجه چین در نشست خبری در خصوص سفر اخیر خود به چهار کشور آفریقایی از جمله تونس و مصر گفت: چین تمام 
اقداماتی را که به غیرنظامیان آسیب می رساند، محکوم می کند و با هرگونه نقض قوانین بین المللی مخالف است.بر اساس گزارش خبرگزاری شینهوا، »وانگ یی« در 
مورد وضعیت دریای سرخ تأکید کرد که چین خواستار توقف ایجاد مزاحمت برای کشتی های غیرنظامی است و از طرف های مربوطه می خواهد از ریختن بنزین بر آتش 
درگیری ها خودداری کنند.وی همچنین خواستار این شد که همه به طور مشترک از امنیت مسیرهای ناوبری دریایی مطابق با قانون محافظت کنند و به حاکمیت و 
تمامیت ارضی کشورهای حاشیه دریای سرخ از جمله یمن به شکل جدی احترام بگذارند.وزیر امور خارجه چین درباره تحولات غزه هم گفت که »مسأله فلسطین 
همیشه در مرکز مسائل خاورمیانه بوده است و چین قویاً از آرمان عادلانه مردم فلسطین برای احیای حقوق ملی مشروع خود و آرزوی طولانی مدت آنها برای تشکیل 
یک کشور مستقل حمایت می کند.گفتنی است که وانگ یی پیشتر نیز در نشست شورای امنیت بر مخالفت کشورش با مجازات جمعی مردم غزه و آواره شدن آنها 

به دست رژیم صهیونیستی و لزوم تشکیل کشور مستقل فلسطین تأکید کرده بود.

یک پایگاه اینترنتی افشاگر انگلیسی گزارش کرد ارتش انگلیس ده ها پرواز جاسوسی را با هدف حمایت از رژیم صهیونیستی بر فراز 
نوار غزه اجرا کرده است.به گزارش ایسنا، پایگاه اینترنتی افشاگر »دی کلسیفاید یو.کی« )Declassified UK( با تحلیل داده های مربوط 
به رهگیری پروازها فاش ساخت ارتش بریتانیا از ماه دسامبر تاکنون ۵۰ ماموریت پرواز جاسوسی را بر فراز نوار غزه در حمایت از رژیم 
صهیونیستی به اجرا گذاشته است.به نوشته این پایگاه، این پروازهای جاسوسی انگلیس از مبدا پایگاه این کشور در قبرس موسوم 
به پایگاه آکروتیری و با میانگین حدودا روزی یک پرواز از ابتدای ماه دسامبر به اجرا درآمده است.این پایگاه اینترنتی گزارش داد 

که هنگامی که از دولت لندن برای دریافت داده های مربوط به تعداد این پروازهای جاسوسی درخواست کرده، درخواستش رد شده اما آمارش را با تحلیل داده های مربوط به 
رهگیری پروازها به دست آورده است.هواپیمایی که ارتش انگلیس برای اجرای این ماموریت های جاسوسی استفاده کرده از مدل Shadow R۱ است که به عنوان یک هواپیمای 
اطلاعاتی، تجسسی و شناسایی شناخته می شود. این هواپیماها تحت فرماندهی اسکادران شماره ۱۴ ارتش انگلیس قرار دارد که مقر آن در پایگاه وادینگتون در لینکلن شر در 
شرق انگلیس است.ارتش انگلیس اخیرا قراردادی به ارزش ۱۱۰ میلیون پوند را با شرکت آمریکایی ریتون، سازنده این هواپیما با هدف به روزرسانی این هواپیما و افزایش تعداد 
آنها از شش به هشت فروند در ارتش انگلیس امضا کرد.بر اساس این گزارش، پروازهای جاسوسی انگلیس با این هواپیما بر فراز نوار غزه از سوم دسامبر با استفاده از دو فروند 
شروع شد. تحلیل داده ها نشان داده که از آن زمان تاکنون این پروازهای جاسوسی تقریبا به صورت روزانه ادامه یافته اند و در تقریبا نصف روزهای این بازه زمانی دو پرواز در 

هر روز صورت گرفته است. همچنین ارتش انگلیس در روز سوم ژانویه یک هواپیمای R۱ را به سه پرواز جاسوسی بر فراز نوار غزه اعزام کرده است.

تأکید چین بر حمایت از تمام تلاش ها برای برقراری 
صلح در خاورمیانه

افشای پروازهای جاسوسی انگلیس بر فراز غزه
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در پیش نویس سند ملی هوش مصنوعی علاوه بر تدوین راهبردها و 
اقدامات ملی، محورهای اولویت دار و کلان پروژه های به کارگیری هوش 
مصنوعی در ۹ بخش مشــخص شده اســت.به گزارش خبرنگار مهر، 
تدوین ســند هوش مصنوعی در معاونت علمی ریاست جمهوری، از 
ســال ۹۸ در معاونت آغاز شــد و نهایتاً سال ۱۴۰۰ نسخه اولیه سند 
آماده شــد و در حال حاضر پیش نویس این ســند در صحن شورای 
عالی انقلاب فرهنگی در حال بررســی اســت. بعد از تصویب سند در 
شــورا و حداکثر طی ۶ مــاه، »مرکز ملی هــوش مصنوعی« موظف 
اســت با همکاری دستگاه های مرتبط برنامه های ملیّ کاربست هوش 
مصنوعی در حوزه های کاربردی اولویت دار را تهیه و به اطلاع ســتاد 
راهبری اجرای نقشــه جامع علمی کشور برساند.تدوین سند راهبرد 
ملی هوش مصنوعی جمهوری اسلامی ایران گام مهمی برای استفاده 
بهینه از ظرفیت های هوش مصنوعــی برای تقویت بنیان های علمی 
و پژوهشی در راستای پیشــرفت کشور در همه عرصه های مرتبط با 
حکمرانی ملی، منطقه ای و ارتباطات جهانی اســت. همچنین نقش 
هوش مصنوعی در همه قلمروهای مرتبط با مدیریت شهری، فرایندها 
و تعاملات صنعتی، کشاورزی، خدماتی و تنظیم نظام مند روابط بین 
دستگاهی و همچنین ارتباط هوشمند با همه عناصر مرتبط با کسب و 
کارها و همه حوزه های علم و دانش مرتبط با سلامت و درمان، امنیت 
غذایی، محیط زیســت و هوای پاک، ترابری زمینی، ریلی و هوایی و 
البته امــور مرتبط با صنایع مهم و راهبردی اعم از هوافضا، زیســت 
فناوری، نانو، علوم شناختی و ســایر عرصه های علم و فناوری، منشأ 
تغییرات و تحولات بزرگ اســت. اگر در دوره ای صنعت نفت، صنعت 
برق و فناوری اطلاعات باعث تحول همه جانبه ی صنعت شــد، امروزه 
یکی از مهم ترین حوزه های فناورانه ای که با توجّه به گذشــته، حال و 
آینده تحوّل آفرین خود بیش از پیش مورد توجه قرار گرفته است، علوم 
و فناوری های هوش مصنوعی است. با عنایت به ذات فناوری های نوین 
و مزیت های حاصل از پیشگامی در این فناوری ها، کشورهای بسیاری، 
بــر هوش مصنوعی و کارکردهای آن در بخش های مختلف فرهنگی، 
اجتماعی و اقتصادی متمرکز شده اند.کشور ما نیز، یکی از کشورهای 
پیشرو در زمینه ی خلق دانش و انتشار مقالات علمی در حوزه هوش 
مصنوعی است و توسعه ی زیست بوم کسب وکارهای نوپا و شکل گیری 
شــرکت های دانش بنیان این حوزه، نشان می دهند که با برنامه ریزی 
منســجم و جامع، می توان دســتاوردهای قابل توجهی را از توسعه ی 
هوش مصنوعی در کشور انتظار داشت.بدون شک برای ارتقای جایگاه 
کشور در حوزه هوش مصنوعی و کسب جایگاه خود از بازارهای جهانی 
و رسیدن به جمع کشورهای برتر دنیا، راه پرفرازونشیبی در پیش است 
و لازمه ی آن بالا بردن کیفیت زندگی، رضایتمندی جامعه، خودباوری، 
رشد اقتصادی، توانمندســازی نیروی انسانی، توجه ویژه به نخبگان، 
فرهنگ سازی، ترویج و آموزش مفاهیم و مبانی علمی، تسهیل فضای 
کســب وکار، توجه ویژه به بخش خصوصی، تسهیل انتقال فناوری و 
توسعه ی فناوری های زیرساختی و تنظیم گری متناسب با الزامات این 
حوزه اســت.جایگاه ایران در هوش مصنوعی در افق ۱۴۱۲براســاس 
آنچه که به عنوان چشــم انداز در پیش نویس ســند هوش مصنوعی 
معاونت علمی آمده، ایران در افق ۱۴۱۲ باید با برخورداری از زیست بوم 
هوش مصنوعی پیشــرفته و نوآور مبتنی بر اصول و ارزش ها، اتکا بر 
قابلیت ها و توانمندی های ملی و تعاملات بین المللی، بین کشورهای 
پیشــرو هوش مصنوعی دنیا قرار بگیرد و با اســتفاده از این فناوری 
در حکمرانی، موضوعات کلان کشــور، ثروت آفرینی و رفاه اجتماعی 

بیشترین بهره وری را ایجاد کند.

در پیش نویس سند هوش مصنوعی؛

کلان پروژه های ملی هوش 
مصنوعی مشخص شد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران به روایتی دیگر!!

معرفی کامل نسل جدید پژو ۳۰۰۸ در نسخه برقی با حداکثر ۳۲۰ اسب بخار

نسل جدید پژو ۳۰۰۸ فعلًا در نسخهٔ تمام الکتریکی معرفی شده است اما بعداً نسخه های بنزینی هیبریدی و پلاگین هیبریدی هم 
برای آن ارائه خواهد شد.پس از انتشار تصاویر رسمی، پژو حالا به طور کامل نسل جدید کراس اوور ۳۰۰۸ را معرفی و مشخصات 
آن را اعلام کرده اســت. این خودرو فعلًا در نسخه برقی و با نام E-۳۰۰۸ معرفی شده است. نسل جدید کراس اوور کامپکت پژو 
 Electeric استلانتیس ساخته شده است. تیپ پایه این خودرو که STLA Medium اولین خودرویی اســت که روی پلت فرم جدید
۲۱۰ نام دارد، از یک موتور الکتریکی با ۲۱۰ اسب بخار قدرت و ۳۴۳ نیوتن متر گشتاور در جلو استفاده می کند و با باطری ۷۳ 
کیلووات ساعتی برد ۵۲۵ کیلومتری را در اختیار راننده قرار می دهد. کسانی که خواهان برد بیشتری هستند می توانند سراغ مدل 
Long Range ۲۳۰ Electric بروند که همچنان فقط یک موتور در جلو دارد اما به باطری های بزرگ تر ۹۸ کیلووات ساعتی مجهز 
است که برد را به ۷۰۰ کیلومتر افزایش می دهد. این مدل همچنین قدرت بیشتری برابر با ۲۳۰ اسب بخار دارد اما گشتاور آن 
با تیپ پایه یکسان است. بالاترین تیپ این کراس اوور فرانسوی هم Electric ۳۲۰ نام دارد که یک موتور ۱۱۰ اسب بخاری را به 

تیپ پایه اضافه می کند و مجموع خروجی را به ۳۲۰ اسب بخار می رساند.

واکنش تند اینفانتینو به نژادپرستی در فوتبال
رئیس فیفا به نژادپرســتی در دیدارهای روز شــنبه در اروپا واکنش نشان داد و خواستار تنبیه شدید تیم هایی شد که هوادارانشان توهین 
می کنند.به گزارش  ایسنا، جیانی اینفانتینو، رئیس فدراسیون بین المللی فوتبال، خواستار بازنده  اعلام شدن باشگاه هایی شد که هوادارانشان 
به دلایل نژادی به بازیکنان بی احترامی می کنند. او این موضوع را در صفحه اینستاگرامش بیان کرد.شنبه شب هواداران اودینزه در جریان 
رقابت های ســری آ به مایک مانیان، دروازه بان فرانســوی میلان، توهین نژادی کردند که باعث شد این بازیکن زمین را ترک کند و بازی 
متوقف شود. میلان در نهایت با نتیجه سه بر دو پیروز شد. در یک مسابقه از رقابت های چمپیونشیپ انگلیس نیز هواداران شفیلدونزدی 
توهین های نژادپرستانه ای را نسبت به کیسی پالمر، هافبک کاونتری، انجام دادند و در نهایت کاونتری با نتیجه دو بر یک پیروز شد.اینفانتینو 
در یادداشتی اینستاگرامی نوشت: »اتفاقاتی که روز شنبه در اودینزه و شفیلد رخ داد کاملا مشمئزکننده و غیر قابل قبول اند. هیچ جایی برای 
نژادپرستی به هر شکلی در فوتبال و جامعه وجود ندارد. من حمایتم را از بازیکنانی که در مسابقات روز شنبه متحمل توهین های نژادپرستانه 
شدند اعلام می کنم. ما به همه ارکان نیاز داریم تا آموزش را در این زمینه از مدرسه شروع کنند تا اطمینان حاصل شود که نسل های آینده 
بدانند نژادپرستی در فوتبال یا جامعه جایی ندارد. ما باید الان تصمیم گیری کنیم و تیمی را که هوادارانش رفتارهای نژادپرستانه داشته اند، 

جریمه کنیم و بازی را تمام شده اعلام و تیمی را که هوادارانش توهین نژادپرستانه کردند، بازنده اعلام کنیم.

پیشنهاد

چهره روز

رمان اعترافات
رمــان اعترافــات اولین رمــان بلند نویســنده ژاپنی، 
میناتو کانائه اســت که در زمان انتشــارش با استقبال 
بی نظیری روبه رو شد و نویسنده آن در زمره بزرگ ترین 
نویسنده های معاصر ژاپن قرار گرفت. میناتو کانائه موفق 
شــده جوایز ادبی بسیاری را از آن خود کند که از جمله 
آن ها می توان به هونتایشــو، شــرلی جکسون و جایزه 
ادبی الکس اشاره کرد. رمان اعترافات داستان یک معلم 
دوران راهنمایی است که دختر چهارساله اش توسط دو 
نفر از دانش آموزان خودش به قتل می رســد. اتفاقی که 
تاثیر بســیار شــدیدی روی او می گذارد و منجر به این 
می شود که این معلم تصمیم بگیرد به جای رفتن پیش 
پلیس، خودش موضوع را پیگیری کند. احســاس انتقام 
شخصی در وجود او زبانه می کشد و شکل کتاب به شیوه 
اعتراف های مختلف نوشته شده است. در واقع خواننده کارهایی که این معلم برای انتقام گرفتن از این 
دانش آموزانش انجام می دهــد، می خواند. رمان اعترافات در ۶ بخش، از زبان راوی های متعددی که به 
نوعی در این اتفاق نقش داشتند روایت می شود که ابعاد جدیدی از ماجرا را به خواننده نشان می دهد. 
در خلال همین اتفاقات و داستان است که سیستم آموزشی، روابط خانوادگی، روابط بین مادر و فرزند و 
روابط بین معلم و شاگرد و دیگر مسائل به چالش کشیده می شود. درست مانند کتاب تاوان )اثر دیگری 
از همین نویسنده(، شخصیت های اصلی رمان اعترافات نیز نوجوان هستند. یعنی شخصیت های اصلی 
در سنی اند که هیچ رفتاری، هیچ کنشی، هیچ تصمیم و عملکردی از آن ها بعید نیست. بسیاری مسائل 
کوچک و بزرگ که به نظر والدین و اطرافیان بی اهمیت می رسند در شکل گیری شخصیت و رویکردی 
که آن ها در پیش می گیرند، تاثیر می گذارد. کمبود محبت، نادیده گرفته شــدن، جدایی ها و طلاق ها، 

رقابت، رفاقت، همه و همه تاثیر خاص خودش را دارند.

شان پن
تولد: سال ۱۹۶۰ میلادی

Carlito's Way فیلم ،Milk فیلم ،Mystic River فیلم های برتر: فیلم
مهم ترین جوایز: کســب دو جایزه اسکار شــان پن، بازیگر، کارگردان، 
نویســنده و تهیه کننده آمریکایی در ســال ۱۹۶۰ در ایالت کالیفرنیا 
در کشور آمریکا متولد شــد. او درابتدای دوران فعالیت هنری خود به 
ساخت فیلم هایی کوتاه مشغول بود و پس از آن وارد حرفه بازیگری شد. 
شان پن در دهه ۸۰ میلادی با هنرنمایی در طیف وسیعی از نقش های 
مختلف توانست تحسین بسیاری از منتقدین سینمایی را به دست آورد 
و پــس از حضور در فیلم هایی مانند راه کارلیتــو و راه رفتن مرد مرده 
توانست خود را به عنوان یک بازیگر درجه یک به جهان معرفی کند. او 
در ســال ۲۰۰۳ با ایفای نقش در فیلم رودخانه مرموز و در سال ۲۰۰۸ 
با ایفای نقش در فیلم میلک توانست جایزه اسکار بهترین بازیگر نقش 
اصلی مرد را به دســت آورد. او همچنین ســه بار دیگر نامزد کسب این 
 Sean :جایزه ارزشــمند شــده بود ولی نتوانست بیش از ۲ بار این جایزه را به خودش اختصاص دهد. شان جاستین پن )انگلیسی
Justin Penn؛ زادهٔ ۱۷ اوت ۱۹۶۰( بازیگر و کارگردان آمریکایی است.او بازیگری را در تلویزیون و با حضور در قسمتی از مجموعهٔ 
تلویزیونی خانه کوچک )۱۹۷۴( به کارگردانی پدرش، لئو پن آغاز کرد. او بازیگری در سینما را در ۱۹۸۱ با حضور در درام شیپور 
خاموشی آغاز کرد و در دههٔ ۱۹۸۰ در نقش های گوناگونی از فیلم ها، از جمله اوقات خوش در ریجمونت های )۱۹۸۲( و پسران 
بــد )۱۹۸۳( ایفــای نقش کرد.پن برای ایفای نقش در درام های جنایی از فاصله نزدیــک )۱۹۸۶(، ایالات گریس )۱۹۹۰( و راه 
کارلیتو )۱۹۹۳( مورد توجه منتقدان قرار گرفت. او با بازی در درام راه رفتن مرد مرده )۱۹۹۵( به بازیگری برجسته بدل شد و 
برای نخستین بار نامزد دریافت جایزهٔ اسکار گردید. او بار دیگر برای ایفای نقش در درام-کمدی رذل و دوست داشتنی )۱۹۹۹( 
ساختهٔ وودی آلن و درام من سم هستم )۲۰۰۱( نامزد دریافت دو جایزهٔ اسکار شد.نقش آفرینی پن در رودخانه مرموز )۲۰۰۳( و 
میلک )۲۰۰۸( دو جایزهٔ اسکار بهترین بازیگر مرد را برای او به دنبال داشت. او برای اون خیلی دوست داشتنیه )۱۹۹۷( برندهٔ جایزهٔ 
بهترین بازیگر مرد از جشنواره کن و برای فیلم مستقل جارو جنجال )۱۹۹۸( و ۲۱ گرم )۲۰۰۳( برندهٔ جایزهٔ بهترین بازیگر مرد 
در جشنواره فیلم ونیز شد. پن کارگردانی فیلم بلند را در دونده هندی )۱۹۹۱( تجربه کرد و این فعالیت با درام نگهبان گذرگاه 

)۱۹۹۵( و فیلم معمایی قول )۲۰۰۱( ادامه یافت؛ این سه فیلم با نظرات مثبت منتقدان همراه بودند. 

فرهنگ

یکی از شــرکت های دانش بنیان کامپوزیــت دندانی حاوی 
نانــوذرات را برای جلوگیری از پوســیدگی دندان به ویژه در 
کودکان تولید و به بازار عرضه کرده است.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از ستاد نانو، محمد موذن، رییس هیات مدیره یک 
شرکت دانش بنیان گفت: نسل اول ترکیبات مورد استفاده در 
شــیاربندی، مواد رزینی بودند و در جدیدترین فرمولاسیون 
ایــن مواد، از نانوذرات اســتفاده می شــود و محصول ما نیز 
کامپوزیت دندانی اســت که در آن از نانوذرات استفاده شده 
است.وی افزود: این کامپوزیت هم شیار دندان را پر می کند و 
به دلیل بهره مندی از نانوذرات، با رهایش فسفات و کلسیم به 
استحکام بهتر دندان نیز کمک شایانی خواهد کرد. شیارهای 
دندان به ویژه در کودکان یکی از فضاهای آسیب پذیر و مستعد 
پوسیدگی است که با شیاربندی می توان مانع پوسیدگی شد.

موذن ادامه داد: البته در بزرگســالان نیز این شــیارها وجود دارد، اما عمق شیارها در کودکان بیشتر است. 
مواد رزینی تنها سطح شیار را می پوشاند، ولی این کامپوزیت ها به عمق شیار نفوذ کرده و آن را پر می کنند. 
در صورت عدم پرکردن این شــیارها احتمال گیرکردن غذا در این شــیارها و پوسیدگی دندان وجود دارد.

این فعال فناور تاکید کرد: در حال حاضر خط تولید این کامپوزیت دندانی راه اندازی شده و تقریبا ۱۰ هزار 
سرنگ در ســال تولید داریم و به بازار داخل کشور عرضه می شود. درمانگاه های سازمان تامین اجتماعی و 
مراکز درمانی دانشگاه های علوم پزشکی از جمله مشتریان این محصول دانش بنیان ایرانی هستند.به گفته 
وی، این محصول تازه وارد بازار شده و انتظار می رود که روند رو به رشدی در فروش داشته باشد.مدیر عامل 
این شــرکت دانش بنیان تاکید کرد: با توجه به پتانسیل بازار داخل کشور و بازارهای صادراتی، فرصت های 
زیادی برای این محصول در بازار داخل و خارج از کشور وجود دارد و کامپوزیت دندانی ما یک سوم نمونه های 
خارجی قیمت دارد، در حالی که از نظر کیفیت با این محصولات خارجی قابل رقابت است. تاییدیه های لازم 

و پروانه تولید این محصول را گرفته ایم.

با تولید ۱۰ هزار سرنگ در سال؛

نانو شیاربند دندان وارد بازار شد
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